
Obsah: 

1. kapitola: počasí v roce 1982 

2. nejdůležitější události roku 

3. místní národní výbor Morkovice – Slížany. Zařízení národního výboru. 

4. národní fronta a její složky 

5. sdružený závodní klub ROH Zadrev Morkovice 

6. výrobní podniky v Morkovicích 

7. školství v Morkovicích, ve školním roce 1981 – 1982 

8. zdravotnictví a veterinární služba 

9. provozovny Lidového spotřebního družstva Jednota 

10. trestná činnost 

11. další statistické údaje 

12. základní statistické údaje o obci 

 

1. kapitola: počasí v roce 1982 

V prvých pěti dnech nového roku se teploty pohybovaly nad bodem mrazu, teprve 6. Ledna 

k večeru a pak v noci nastal podstatný pokles teplot. Mrazivé počasí s teplotami kolem -10 st. C 

trvalo až do 21. Ledna. Nejstudeněji bylo 10. ledna –17 st. C a pak od 13. do 15. ledna.  

22. ledna nastalo oteplení a trvalo až do konce měsíce. Leden byl tedy vcelku dosti studený a 

v době největších mrazů ležela i sněhová pokrývka.  

Také celý únor znamenal prakticky teploty pod bodem mrazu, oproti lednu už ale menší mrazy. 

Hodnoty mrazu dosahovaly nejvíce –8 st. C a to 3. – 5. února a pak 20. – 22. února, jinak se 

pohybovaly vesměs kolem -2 - -3 st. C.  

Teploty v březnu byly vesměs nad bodem mrazu, jen v době od 7. do 10. března byl ráno mráz, 

největší 8. III. a to –5 st. C.  

 
Počátek dubna byl chladný, kolem 12. III. se objevil ještě sněhový poprašek a 13. IV. ještě slabý 

mrazík. 

V květnu se již oteplilo, srážky mírné koncem první dekády, dále od 19. do 24. května. 



Začátkem měsíce června bylo velmi teplo, v poledních hodinách vystoupily teploty mnohdy až 

na 30 st. C.  

V červenci bylo teplo a slunečno stejně jako v srpnu. 

V měsíci září pokračovalo slunné a teplé počasí a teprve koncem měsíce přinesl po dlouhé době 

déšť. Po něm pak nastalo ochlazení. Koncem září byly ráno také časté mlhy. 

Říjen se vyznačoval také nedostatkem srážek, ranními mlhami a častými větry. 

V listopadu nastalo ochlazení. Zejména kolem 6. a 7. Listopadu poklesly teploty ráno na –5 st. C. 

Pak se ale oteplilo a po celý měsíc nebyl prakticky žádný mráz. 

Teploty se pohybovaly většinou kolem 4 st. C. Listopad byl tedy poměrně teplý a bez srážek. 

Také poslední měsíc v roce bylo velmi mírná zima. Teploty pod bodem mrazu jen prvých sedm 

dní, pak většinou od 0 do 5 st. C. Zima konce roku 1982 byla tedy velmi mírná s nepatrnými 

srážkami a téměř bez sněhu. 

Tabulka srážek v roce 1982 

měsíc celkem 

srážek 

(v mm) 

srážkových 

dní 

Maximum 

za den (v 

mm) 

sněhová pokrývka extrémní 

teploty dnů cm 

I. 21,6 10 8,3 25 15 11. I. – 18. I 

II. 1,3 3 0,8 0 0  

III. 18,0 7 4,1 0 0  

IV. 16,3 11 2,8 0 0  

V. 55,8 12 13,4 0 0  

VI. 44,8 13 33,6 0 0  

VII. 53,2 12 17,1 0 0  

VIII. 40,3 12 14,3 0 0  

IX. 28,4 3 16,2 0 0  

X. 27,6 12 6,6 0 0  

XI. 13,6 7 8,2 0 0  

XII. 51,2 18 13,7 8 4  

I. – XII.   372,1 120 - 33 - - 
 

Tabulka dalších meteorologických údajů 

měsíc počet dní, kdy byl 

vítr mlha bouřka 

I. 11 19  

II. 14 14  

III. 16 2  

IV. 26 1  

V. 13 3 1x – 19.V. odpoledne 

VI. 14 6 2x 

VII. 11 5  

VIII. 13 3  

IX. 5 16  

X. 12 20  

XI. 10 14  

XII. 12 10  

I. – XII. 157 113 3x 

Údaje srážkoměrné stanice, Jan Horák, Morkovice – Slížany 603 m n.m. 



2. kapitola: nejdůležitější události roku 

Nový rok 1982 připadal na pátek. 

21. ledna se konalo plenární zasedání národního výboru, první v tomto roce. 

V sobotu 30. Ledna pořádali zahrádkáři odpoledne v 15,30 hodin v malém sále závodního klubu 

přednášku Ing. Vladimíra Bleši o pěstování rybízu, angrešt a jabloní. 

 
stavba skleníku ve dvoře ZDŠ (Zdeněk Janček) 

 

5. února přednášeli lektoři Socialistické akademie z Kroměříže o aktuálních otázkách boje za mír 

a o závěrech XXVI. Sjezdu KSSS. Přednášky se konaly současně v Morkovicích v malém sále 

závodního klubu a ve Slížanech v místní restauraci. Obě ve 14 hodin. 

13. února v 16 hodin odpoledne se konala v budově administrativní budovy JZD /jídelna/  

výroční schůze zahrádkářů. Byla hojně navštívena. Na schůzi se volil nový výbor organizace. 

V úterý 16. února v televizním vysílání Ekonomika těchto dnů byla část pořadu věnována výrobě 

slunečních kolektorů v Morkovicích. 

26. února se konala veřejná schůze KSČ s občany. Bylo to v pátek v 18 hodin v malém sále 

závodního klubu. Za předsednickým stolem zasedli členové místního výboru KSČ 

v Morkovicích /Jaroslav Hýsek, Frant. Tichý/, předseda ONV v Kroměříži Antonín Jablunka a 

předseda MNV v Morkovicích Miroslav Pátík. Schůzi zahájil Ivo Horák uvítáním přítomných. 

Hlavní referát o revolučním významu února, o generální linii budování socialismu, o nutnosti 

zlepšit výrobu, o mírovém soužití a o hospodárnosti, dále pak o místních morkovických 

problémech přednesl František Tichý. V diskusi vystoupili nejprve předseda MNV Miroslav 

Pátík, který zhodnotil plnění volebního programu v roce 1981 a mluvil pak o výhledu na rok 

1982. Dále vystoupili ředitelé nebo zástupci vedoucích jednotlivých podniků v Morkovicích a to: 

Miroslav Šebestík, ředitel Zadrevu, který mluvil o hospodaření podniku, o potížích při exportu 

zboží zaviněných konkurencí zahraničních výrobců, dále pak o tom, že od 1. VII. převezme 

Zadrev mateřskou školu ve Slížanech. Za Pal mluvil ředitel závodu Dědek a zaměřil se na 

splnění výrobních úkolů v uplynulém roce, o výši průměrné mzdy, o velké absenci zaviněné 

značným počtem zaměstnaných žen a o poměrně velké fluktuaci. 

Josef Burian-ekonom JZD, mluvil o výsledcích výroby v roce 1981, o splnění úkolů rostlinné 

výroby. Na závěr diskuse vystoupil se svým příspěvkem předseda ONV Antonín Jablunka. 

Kriticky se vyslovil k plnění plánu výroby v okresním měřítku, a to jak u průmyslových podniků, 

které splnily plán na 99%, tak i u zemědělských závodů, z nichž jen 1/5 JZD splnila dodávky 

obilovin  dodávky cukrovky byly splněny jen na 87%. 

5. března ve 14 hodin se konalo školení občanů v civilní obraně. Bylo probíráno tma „Chování a 

činnost obyvatelstva za vzdušného poplachu a úkoly při zachraňování životů“. Pro občany 



z Morkovic se schůze konala v malém sále sokolovny a pro občany ze Slížan v pohostinství 

Jednoty ve Slížanech. 

19. března pořádala sociální a zdravotní komise národního výboru v malém sále závodního klubu 

přednášku na téma „Dospívání a jeho problémy, vztah mezi chlapcem a dívkou“. Po skončení 

přednášky MUDr. Josefa Kremra z Kroměříže hrál k tanci orchestr Satelit z Morkovic. Schůze se 

konala v 18 hodin. 

30. dubna v předvečer 1. máje položili členové základní organizace Svazu protifašistických 

bojovníků v Morkovicích a poslanci MNV věnce k památníku padlých v obou světových 

válkách. 

Oslavy 1. máje se konaly již tradičně vždy v Morkovicích. Byl to jednak prvomájový průvod, 

jednak lidová manifestace v prostorách letního kina. Po oficiální části byl kulturní program, kde 

vystoupili žáci ZDŠ, pěvecký sbor SZK, na hřišti pak Svazarmovci. Byla uspořádána výstava 

zájmové umělecké činnosti členů JZD v administrativní budově JZD. 

 
 

13. května se konala schůze pléna MNV. 

16. května odpoledne ve 14 hodin se konal koncert sdružených pěveckých sborů. 

18. května pořádal kronikář v budově ZDŠ besedu nad obecní kronikou o osvobození Morkovic. 

10. července se začalo s opravou stropu v sokolovně 

15. července se konalo plenární zasedání MNV ve Slížanech. 

Ve dnech 14. – 15. Srpna se v areálu chovatelů konala okresní soutěžní výstava drobných 

hospodářských zvířat. Byla hojně navštívena. 

23. VIII. dopoledne v 10 hodin došlo ke slavnostnímu otevření nového nákupního střediska 

v Morkovicích za velké účasti lidu z Morkovic i okolí. Před otevřením hrála pro četné občany, 

kteří se toho zúčastnili, morkovská dechovka. Něco po 10. Hodině došlo k vlastnímu aktu. 

Úvodem promluvil předseda okresního výboru Jednoty v Kroměříži Karel Vymazal, jehož 

projev spočíval z valné části v přivítání oficiálních osobností. Mezi nimi byli zejména: předseda 

ONV Antonín Jablunka, místopředseda ONV Ing. František Durďák, tajemník OV KSČ RSDr. 

Luděk Červík, poslankyně Federálního shromáždění ČSSR Jana Pekařová, ředitel Okresního 

stavebního podniku v Kroměříži Ing. Miroslav Pala, předseda MNV v Morkovicích Miroslav 



Pátík, Tajemník národního výboru František Brňovják a mnoho dalších. Po uvítacím projevu se 

ujal slova předseda okresního národního výboru Antonín Jablunka, který ocenil iniciativní 

přístup vedení Jednoty k řešení nákupní situace v obci a poté provedl slavnostní přestřižení 

pásky. Nato zahájili oficiální hosté prohlídku prodejny.  

 
 

Veřejnosti byla prodejna přístupna až odpoledne od 14 hodin. Pro obrovský zájem občanů, jichž 

se dostavilo několik set a to zejména z okolí, musel hladký průběh celé akce být zajišťován 

asistencí příslušníků SNB. Proslechlo se totiž, že se v nové prodejně dostanou jízdní kola, 

Rubikovy kostky apod. Velká většina těchto věcí byla okamžitě rozebrána. Nové nákupní 

středisko nahradilo tyto bývalé prodejny: 

prodejnu potravin v horní části Fučíkovy ulice, prodejny masa /obě dvě/, prodejnu kusového 

textilu, metráže, obuvi, bývalý obchodní dům, mlékárnu, prodejnu zeleniny, šatů. 

 
bývalý obchodní dům 

 



Ve středu 25. srpna pořádal Krajský plemenářský podnik ve spolupráci s místní organizací 

chovatelů aukční trh na plemenné kozlíky a kozičky v chovatelských zařízeních. 

6. října v 10 hodin byla v místnostech střediskové knihovny uspořádána beseda se spisovatelem 

PhDr. Miroslavem Ivanovem. 

16. října odpoledne se konal koncert učitele Lidové školy umění Jindřicha Bleši a L. Urbánkové 

z Brna. 

20. října přijeli do Morkovic sovětští turisté. Byli hosty Jednotného zemědělského družstva 

ČSSP Morkovice. 

29. října v pátek v 19 hodin se konala veřejná schůze KSČ spojená se slavnostním otevřením 

sálu sokolovny. Před zahájením schůze koncertovala v sále dechová hudba. Koncert začal 

hodinu před začátkem schůze v 18 hodin. Celkem se dostavilo asi 150 občanů. Schůzi zahájil v 

19 hodin předseda jedné ze dvou uličních organizací strany Ivan Šebestík. Uvítal předsednictvo 

schůze, v němž byli: Bohumil Hamšík, předseda tajemník okresního výboru KSČ, Antonín 

Jablunka, předseda okresního národního výboru KSČ, Antonín Jablunka, předseda okresního 

národního výboru, dále místní funkcionáři – předseda národního výboru Miroslav Pátík, Jaroslav 

Hýsek – předseda místního výboru KSČ. Ing. Ladislav Tesař – předseda místního výboru 

Národní fronty v Morkovicích, František Tichý – předseda druhé uliční organizace KSČ. Z hostí 

byl přítomen ještě předseda okresního výboru Jednoty Karel Vymazal. Po uvítání se ujal 

hlavního referátu předseda národního výboru Miroslav Pátík. Mluvil o tom, jak 6. Plénum ÚV 

KSČ ovlivnilo práci národních výborů. Obecné výhody v jednotlivých oblastech práce národních 

výborů konkretizoval na poměrech národního výboru v obci. Hovořil o schůzích Rady MNV, o 

plenárních zasedáních, kritizoval malou účast občanů na nich /v průměru jen 20/, o problémech 

práce jednotlivých komisí, o rozšíření práv poslanců, o vztazích mezi národním výborem a 

složkami Národní fronty, o bytové otázce v Morkovicích, o občanské vybavenosti, o 

perspektivách, že se Morkovice stanou střediskovou obcí, čímž by pravomoc národního výboru 

dost podstatně vzrostla, o investiční a neinvestiční výstavně, o službách a zejména pak o novém 

nákupním středisku. Zmínil se o nedostatku některého zboží, o chystané stavbě nové restaurace 

ve Slížanech, o službách, které poskytuje JZD obci a občanům, o sociální péči, o školství, kde se 

v současné době přistavuje budova mateřské školy pro 120 dětí, dále mluvil o přístavbě základní 

školy, o rekonstrukci kotelny, o kultuře a o otevření opraveného velkého sálu sdruženého 

závodního klubu, o činnosti sboru pro občanské záležitosti, o ochraně půdního fondu, o těžké 

práci poslanců MNV, kteří často vystupují vůči podnikům v roli prostředníků apod. Po skončení 

jeho referátu byla otevřena diskuse.  

 
J. Hýsek při vystoupení v rámci diskuze 



V ní vystoupili: Jaroslav Hýsek za KSČ, který hovořil o vztahu místního výboru strany 

k národnímu výboru a poslancům, o hodnocení práce poslanců, o kádrové práci, o řízení 

stranické skupiny poslanců národního výboru. Pak hovořili postupně jednotliví zástupci místních 

podniků a to: za Zadrev předseda závodní organizace KSČ Slováček, za provozovnu okresního 

podniku služeb Jana Štěpánková, o práci závodu Pal informoval ředitel Dědek, za JZD hovořil 

Ing. Burian. Většinou všichni referující informovali přítomné o problematice práce svých 

závodů. Z plena hovořila Eliška Hýsková a kriticky se vyjádřila k některým problémům provozu 

nového nákupního střediska. Zejména se dotkla dlouhého čekání v prodejně masa a malého 

prostoru v prodejně drogerie. Na její vystoupení reagoval dost nervózně předseda okresního 

výboru Jednoty Karel Vymazal, který obvinil morkovské občany z neskromnosti. Na jeho 

vystoupení pak reagoval poslanec národního výboru Ing. Horáček. Vyslovil se k diskusnímu 

příspěvku K. Vymazala dosti kriticky. Sklidil za to velký potlesk občanů. V diskusi pak 

vystoupili oba nejvyšší představitelé okresu – nejprve předseda okresního národního výboru 

Antonín Jablunka a po něm vedoucí tajemník okresního výboru strany Bohumil Hamšík. Ten 

zhodnotil kladně otevření velkého sálu, vyjádřil se o práci Zadrevu, mluvil dále o ztrátách 

v národním hospodářství, o rozmáhajícím se zlodějství, kritizoval velmi se rozmáhající polní 

pych, nesplnění dodávkových úkolů jednotlivými zemědělskými družstvy – zde se dotkl 

neplnění dodávek mléka v JZD Morkovice. Pak přešel k rozboru mezinárodní situace, k výkladu 

situace v našem národním hospodářství, zmínil se o velkých obtížích, které našemu obchodu 

působí kapitalisté, o záslužnosti práce malovýrobců a drobných chovatelů při zásobování, o 

zpracování neobyčejně velké úrody ovoce v tomto roce a o problémech s tím spojených. 

V závěru vyjádřil naději, že se podaří uhájit světový mír. Nakonec se přihlásil do diskuse ještě 

L.Štěpánek – farmář z hospodářství Uhřice. Snažil se vysvětlit, čím je způsoben nižší výkup 

mléka v místním družstvu. Ivan Šebestík pak schůzi zakončil a pozval přítomné na oslavy výročí 

Velké říjnové socialistické revoluce v Rusku a na plenární zasedání národního výboru 25. 

listopadu. 

5. listopadu v 17 hodin se v rámci oslav výročí Socialistické revoluce v Rusku konal lampionový 

průvod. 

10. listopadu v pátek byly vystaveny kondolenční listiny na MNV po úmrtí sovětského státníka 

L. I. Brežněva. 

15. listopadu v den jeho pohřbu v 10 hodin houkaly 2 minuty sirény a byla přerušena práce. 

16. listopadu v 18 hodin večer pořádala odbočka SČSP večer u samovaru. V 1. části se konal 

kulturní program, který připravili Žáci pobočky lidové školy umění v Morkovicích. Učitel této 

školy Jindřich Bleša měl přednášku o sovětské hudbě. Ve 2. části hovořila Marie Karlíková o 

sovětském filmu. Besedu navštívilo na 30 občanů. 

19. listopadu vystupoval v Morkovicích krojovaný orchestr Vlčnovjanka. V sále bylo na 350 

občanů. 

25. listopadu se konalo plenární zasedání národního výboru. 

- doplnění k oslavě VŘSR v Morkovicích – 

5. listopadu proběhl lampionový průvod, který vyšel v 17 hodin od Zadrevu na rozcestí ke 

kostelu a na hřiště, kde byl posléze zapálen oheň a vystřelovány rakety milicí. Průvodu se 

účastnila především školní mládež s lampiony a něco občanů. Hrála dechová hudba. 

Večer v 18 hodin v malém sále SZK se konal slavnostní večer odbočky SČSP. Přítomno bylo asi 

80 občanů, z toho 12 učitelů, 4 funkcionáři KSČ, 6 úředníků, ostatní důchodci apod. Velmi málo 

dělníků. 

 Program: zahájení bylo provedeno kulturním programem žáků ZDŠ – recitace a písně 

pěveckého kroužku – nacvičil Churý a Hanáčková. Poté vystoupil předseda odbočky SČSP Jan 

Jablunka, který přítomné uvítal a vybídl pěvecký sbor SZK, aby vystoupil se svým programem. 

Ten pod vedením dirigenta Ing. Vladimíra Bleši přednesl 5 skladeb: 

Šauer – Zde je pochován rudoarmějec, 

Čajkovskij – Slavík, 

ukrajinský lidový popěvek Ščedrik, 

moravskou lidovou píseň Tovačovský hatě, 



sbor Z. Kaňáka – Morkovčák. 

 
Jan Churý s žáky ZDŠ 

 

Poté přednesl slavnostní projev mjr.Nos, člen OV SČSP z Kroměříže. Téma projevu bylo: SSSR 

– náš nejlepší přítel. 

 
mjr. Nos při slavnostním projevu 

5. prosince vystupovala v sále sdruženého závodního klubu zpěvačka Věra Špinarová. Její 

koncert se konal v 17 hodin. 

10. prosince se konala oslava 60. Výročí založení SSSR. Pořádala ji pobočka Svazu 

československo – sovětského přátelství v Morkovicích. Schůze byla velmi slabě navštívena – jen 

12 lidí. 

11. prosince večer pořádali zpěváci taneční zábavu.  

14. prosince vystupoval na předvánočním koncertě v Morkovicích národní umělec Václav 

Hudeček. 

16. prosince se konala v malém sále beseda s důchodci. Na závěr roku 31. prosince pořádali 

fotbalisté Slavoje Morkovice v sále SZK silvestrovskou taneční zábavu. V sále požární zbrojnice 

se zase sešli chovatelé drobného zvířectva, aby oslavili konec roku. 



3. kapitola: Místní národní výbor Morkovice – Slížany. Zařízení 
národního výboru. 

MNV 

Administrativa Místního národního výboru v Morkovicích – Slížanech doznala v roce 1982 

změny pouze v tom, že do funkce pracovnice pro evidenci obyvatel nastoupila Magda 

Zádrapová. 

Úřední hodiny na MNV jsou stále každé pondělí a středu od 7,30 – 16,00 a ve středu až do 18,00 

hodin. 

Rada MNV 

Schůze Rady MNV Morkovice – Slížany se konaly každých 14 dní, celkem jich bylo za rok 25. 

1. schůze 14. ledna schvalovala rozpočet na rok 1982, projednala výsledky inventarizace za rok 

1981, schválila plány práce komisí národního výboru pro 1. pololetí roku a jednala o přípravě 

plenární schůze. 

2. schůze 28. ledna se zabývala hodnocení plenární zasedání, vyhodnotila plnění socialistických 

závazků v roce 1981, projednala socialistický závazek na rok 1982 a jednala o čerpání 

elektrické energie. 

3. schůze 11. února projednávala hodnocení státní správy, zabývala se rozborem přestupků za 

rok 1981, zprávu o tom přednesl předseda komise ochrany veřejného pořádku poslanec 

Zdeněk Janček. Dále byla projednávána zpráva poslance Horáka o zajištění únorových oslav. 

4. schůze 25. února se zabývala návrhem budovatelských akcí v roce 1982 a projednala 

harmonogram prací na stavbě mateřské školy. 

5. schůze 11. března projednala zprávu o činnosti místního výboru Národní fronty při 

zabezpečování volebního programu, kterou přednesl předseda místního výboru NF Ing. 

Ladislav Tesař, a jednala o stavu služeb podle informace poslankyně Buršové. 

6. schůze se konala 25. března a vyhodnotila finanční hospodaření v roce 1981, podle referátu 

finanční komise pak projednala stav daní a poplatků od obyvatelstva v roce 1981 

7. schůze 8. dubna hodnotila plénum MNV a podle referátu poslankyně Hýskové se zabývala 

péčí o přestárlé občany. 

8. schůze 22. dubna projednala zprávu bytové komise a vyslechla a projednala zprávu poslance 

Jančeka o zajištění májových oslav. 

 
pěvecký sbor při vystoupení na 1. máje 



9. schůze 6. května vyslechla zprávu místopředsedy okresního výboru Jednoty Žůrka o stavu 

obchodní sítě v Morkovicích po otevření nákupního střediska a zabývala se přípravou 

plenárního zasedání. 

10. schůze 20. května projednala za přítomnosti ředitele Zadrevu a předsedkyně ZV ROH tohoto 

podniku Majdové opravu stropu velkého sálu SZK. Dále projednala zprávu předsedy SRPŠ 

při ZŠ Ing. Ladislava Tesaře o činnosti rodičovského sdružení. Jednala také o obsazení bytu 

na požární zbrojnici. 

11. schůze 3. června projednala zprávu o výsledcích masově – organizační práce při MNV a 

vyslechla zprávu Ing. J. Buriana o zajištění jarních prací. 

12. schůze 17. června schválila plán práce komisí MNV a občanského výboru na druhé pololetí 

roku 1982, za přítomnosti ředitelky zvláštní školy Koutňákové jednala o stavu zvláštní školy 

a základní školy ve školním roce 1981 – 1982, vyslechla zprávu o činnosti komise veřejného 

pořádku v roce 1981. 

13. schůze 8. července se zabývala postupem prací a čerpáním rozpočtu při stavbě mateřské 

školy. Zprávu přednesl Ing. Vymazal. Schůze se pak rovněž zabývala přípravou plenárního 

zasedání. 

 
rozestavěná mateřská škola 

 

14. schůze 22. července se zabývala plněním volebního programu na úseku základního školství, 

o čemž referoval poslanec J. Štolfa a projednala plnění socialistického závazku obce v 1. 

Pololetí roku 1982. 

15. schůze 5. srpna. Ředitel ZDŠ – poslanec Štolfa referoval o plnění volebního programu na 

úseku školství. Schůze hodnotila práci poslanců národního výboru a projednala zprávu 

poslance Horáka o plnění jednotného plánu kulturní činnosti v 1. Polovině roku. 

16. schůze 19. Srpna vyslechla zprávu pracovníka okresního výboru Jednoty Pevného o 

uspořádání obchodní sítě po otevření nákupního střediska, vyslechla zprávu poslankyně 

Hýskové /zást. řed. ZDŠ/ a ředitelky zvláštní školy Marty Odehnalové /Koutňákové/ o 

připravenosti škol na nový školní rok a rovněž vyslechla zprávu Ing. Buriana o výsledních 

žní. 



17. schůze 9. září vyslechla a schválila zprávu kronikáře Viktora Karlíka o stavu obecní kroniky 

a schválila jeho návrh na filmovou kroniku, projednala dále zprávu předsedy MV NF Ing. 

Ladislava Tesaře o podílu složek Národní fronty na tvorbě životního prostředí. 

18. schůze 28. září projednala zprávu o činnosti sboru pro občanské záležitosti, kterou přednesla 

předsedkyně sboru poslankyně Blešová. 

19. schůze 7. října se zabývala: 

- politicko – organizačním zajištěním podzimních „hovorů s mládeží“, 

- postupem podzimních prací v JZD. 

20. schůze 21. října se zabývala rozpracováním závěrů 6. pléna ÚV KSČ na podmínky MNV. 

21. schůze 4. listopadu vyslechla zprávu poslance Horáka o splnění volebního programu 

v oblasti kultury. 

22. schůze 18. listopadu projednala ustanovení inventarizační komise. 

23. schůze 2. prosince se zabývala plněním volebního programu Národní fronty, podílem 

občanů, místních závodů a složek Národní fronty. Na schůzi byli přítomni vedle předsedy 

MV NF Ing. L. Tesaře i ředitelé místních závodů 

24. schůze 16. prosince projednala zprávu Ing. Vymazala o harmonogramu prací na výstavbě 

mateřské školy a návrh jednotného plánu kulturní a výchovné činnosti, kterou přednesl 

poslanec Horák. 

25. schůze 30. prosince projednala rozbor stížností občanů v roce 1982 a návrh poslance Štolfy o 

společném programu rozvoje tělovýchovy. 

K projednání jednotlivých bodů na zasedáních Rady MNV byli zváni referenti z řad poslanců 

nebo i jiných institucí. Průměrná účast poslanců na schůzích rady byla 7. 

 

Plénum MNV 

Plenární zasedání národního výboru se konala 6x do roka. 

21. ledna za účasti 21 poslanců, poslankyně ONV Hanačíkové a 28 občanů. Hlavními body 

jednání byla zpráva o rozboru výkonu státní správy v roce 1981, kterou přednesl poslanec Julius 

Štolfa, návrh budovatelských akcí v roce 1982, který přednesl poslanec Ing. Hanáček. V diskusi 

vystoupili 4 občané. 

13. května se konalo druhé plenární zasedání v roce 1982. Zúčastnilo se ho 26 poslanců, 

poslankyně ONV Hanačíková, tajemník ONV Oldřich Hrudík a 22 občanů. Byla projednána 

zpráva poslance Štolfy o rozvoji tělovýchovy a sportu. V diskusi vystoupili 3 poslanci. Na závěr 

schůze bylo národnímu výboru předáno tajemníkem ONV čestné uznání za budovatelské akce 

„Z“ /zvelebení/. V celookresní soutěži se Morkovice – Slížany umístily na 2. místě. 

15. července se konalo třetí plenární zasedání MNV. Bylo přítomno 24 poslanců MNV, 2 

poslance ONV Hanačíková a Zdražil a 32 občanů. Byla projednána zpráva o činnosti 

občanského výboru ve Slížanech /referoval poslanec Kadlec/, poslanec Z. Janček podal zprávu o 

rozboru přestupků za rok 1981 a tajemník MNV František Brňovják přednesl návrh plánu práce 

na 2. pololetí roku. 

16. září se konalo čtvrté plénum národního výboru. Bylo přítomno 27 poslanců, předseda ONV 

Antonín Jablunka a 14 občanů. Poslanec Horák podal zprávu o plnění volebního programu na 

úseku školství. V diskusi vystoupili 4 poslanci a na závěr předseda ONV. 

25. listopadu se konalo poslední, páté plénum MNV v roce 1982. Bylo přítomno 28 poslanců, 

poslankyně ONV Hanačíková a tajemník ONV Oldřich Hrudík. Přišlo rovněž 40 občanů. 

Jednalo se o opatřeních ke zkvalitnění práce MNV po 6. plenárním zasedání ÚV KSČ. Hlavní 

referát přednesl předseda MNV Miroslav Pátík. V diskusi vystoupilo 9 poslanců a občanů. 

Průměrná účast občanů na plenárních zasedáních byla kolem 28, průměrná účast poslanců kolem 

25. Malá účast občanů. 

 

Práce Rady národního výboru i jeho plena se řídila plánem práce. Stejně tak i všechny komise 

národního výboru pracovaly podle plánu. 

 Základem řádného hospodaření národního výboru byl plán hospodaření, který připravila 

finanční komise. Přehled o hospodaření národního výboru je uveden níže. Z dalších úkolů 



komise uveďme ještě zajištění inventarizace hospodaření národního výboru, kontrolu 

průběžného čerpání jednotlivých položek rozpočtu, kontrola vedení účetnictví, daňových 

přiznání, kontrola provozu vozidel národního výboru apod. 

Komise výstavby se scházela pravidelně 1x měsíčně a jednala prakticky o všech stavebních 

záležitostech v obci. Hlavní pozornosti stavební komise se těšilo staveniště pavilonu základní 

školy a přístavba budovy mateřské školy. Dále byly sledovány ostatní stavební akce v části „Z“ 

/zvelebení/. 

 
stavba nového pavilonu základní školy 

 

Školská a kulturní komise projednávala jednotný plán kulturní a výchovné činnosti, poskytovala 

pomoc při budování nové mateřské školy, zabývala se kontrolou a hodnocením činnosti 

Sdruženého závodního klubu v Morkovicích, hodnotila pravidelně 2x za rok práci všech škol 

v Morkovicích, jednala o jejich připravenosti na nový školní rok, hodnotila činnost 

Socialistického svazu mládeže, zabývala se hodnocením práce střediskové knihovny, jednala o 

sportovní činnosti tělovýchovné jednoty Slavoj, hodnotila práci letního kina, zabývala se 

kontrolou připravenosti májových oslav, projednávala činnost kronikáře apod. 

 
konec školního roku 1981/82 



 

Komise místního hospodářství a obchodu jednala na svých schůzích vždy 1x měsíčně o 

provedených kontrolách prodejen a podniků místního hospodářství, projednávala zprávy 

zástupců podniků v obci – Okresního průmyslového podniku Zadrev, Okresního podniku služeb, 

a dalších, podílela se na přípravě aktivu vedoucích prodejen, hodnotila činnost dozorčího výboru 

Jednoty, jednala o úrovni zásobování prodejen a podobně. 

Komise ochrany veřejného pořádku věnovala na svých schůzích velkou pozornost kázni na 

veřejných podnicích a při zábavách, podílela se na organizaci školení řidičů motorových vozidel, 

prováděla rozbor trestné činnosti, jednala o otázkách trestní prevence, projednávala situaci v obci 

na úseku boje proti alkoholismu, hodnotila preventivní protipožární prohlídky, jednala o 

dopravní situaci v obci. 

 Sociální komise měla na starosti organizaci a zajišťování zdravotnických přednášek pro rodiče a 

dospívající mládež, starala se o přestárlé občany, vypracovala seznamy osob 

sociálně – potřebných, projednala žádosti o přijetí do domova důchodců, prováděla kontrolu 

čistoty kolem veřejných studní, projednávala zprávu o zdravotním stavu důchodců a podobně. 

Komise pro mládež a tělovýchovu prováděla rozbory činnosti mládežnických organizací, 

připravila plán rozvoje masové tělovýchovy, hodnotila výroční schůze svazáckých organizací, 

zabývala se rozvojem činnosti tělovýchovné jednoty Slavoj a organizovala brigádnickou činnost 

na stavbě mateřské školy. Organizovala také politické vzdělávání členů SSM. 

Svůj plán práce měl i občanský výbor ve Slížanech. Projednával usnesení orgánů národního 

výboru a jejich uskutečnění ve Slížanech, jednal dále o poměrech v místní požární jednotě, 

zabýval se situací v placených a neplacených službách, jednal o zabezpečení jarních prací, 

organizoval účast občanů na prvomájových oslavách, jednal o brigádnické výpomoci slížanských 

občanů při stavbě mateřské školy v Morkovicích. 

 Také činnost Sboru pro občanské záležitosti v Morkovicích se řídila plánem práce. 

Na jednotlivých zasedáních Rady národního výboru podávali předsedové komis zprávy o práci 

jim svěřených úseků. 

 

Rozpočet Místního národního výboru Morkovice – Slížany. 

Příjem MNV se skládal ze tří položek: 

a) z globální dotace okresního národního výboru, která činila celkem 1 316 700 Kčs, 

b) z vlastních příjmů ve výši 973 000 Kčs / plánovaná částka/, 

c) ze subvencí za investice 

Plánovaný příjem v uvedené výši byl překročen na 1 062 127 Kčs. 

 Největšími příjmovými složkami byly: 

 daň zemědělská                                                          47 274 Kč 

daň z příjmu obyvatelstva                                          12 110 Kč 

daň domovní                                                            107 985 Kč 

daň za psů                                                                    6 600 Kč 

správní poplatky                                                          9 106 Kčs  

školství – jídelny, LŠU                                           696 240 Kč 

kultura, kino                                                            130 465 Kč 

ostatní příjmy                                                            52 374 Kč 

Vcelku možno říci, že skutečné příjmy byly o 88 827 Kčs vyšší než plánované a to především 

díky vyšším příjmům ve školství, což bylo způsobeno zvýšením poplatků za stravné ve školní 

jídelně, dále vyšší byl i příjem z letního kina o 15 465 Kčs, zemědělské daně o 9 547 Kčs, u daně 

domovní o 12 985 Kčs. Naproti tomu nižší příjem byl u daně ze psů o 400 Kčs. 

 Celkový příjem včetně globální dotace činil 2 378 827 korun. 

 Vydání. 

 Hlavní položky vydání byly:  

vodní hospodářství 24 261 Kčs 

doprava 13 370 Kčs 

školství 179 936 Kčs 



kultura 144 000 Kčs 

příspěvek na SZK 25 000 Kčs 

vnitřní správa 280 000 Kčs 

práce a sociální věci 174 000 Kčs 

místní hospodářství 642 281 Kčs 

akce „Z“, mateřská škola 943 109 Kčs 

Celkové výdaje činily  2 783 999 Kč 

Největší překročení u výdajové části bylo u místního hospodářství jako předzásobování pro 

nedokončené akce neinvestičního charakteru – obrubníky, panely, dlaždice. 

Sbor pro občanské záležitosti. 

Pracoval ve stejném složení jako v minulém roce. 

Z činnosti uvádíme: 

8x během roku se konalo vítání nově narozených občánků do života, celkem bylo takto 

slavnostně uvítáno 50 dětí. 

2x se konalo předání pamětních listů dětem, které dokončily docházku do mateřské školy, 

celkem to bylo 66 dětí, pamětní listy byly předány i žákům ZDŠ, kteří dokončili povinnou školní 

docházku, tyto listy dostalo 38 žáků, stejný počet se jich účastnil při slavnostním předání 

občanských průkazů. 

2x se konaly schůze s nastávajícími vojáky – branci, kterých se zúčastnilo 37 mladých občanů, 

1x za rok se konala akce s těmi občany, kteří dosáhli věku pro odevzdání vojenských knížek. 

Bylo to 15 občanů. 

V obci se konalo 15 občanských pohřbů. Na nich se se zemřelými rozloučil jménem národního 

výboru člen sboru PhDr. Karel Slezák; občanům, kteří dosáhli významného životního jubilea, 

byla zaslána v 56 případech písemná blahopřání a 76 občanů bylo při této příležitosti navštíveno. 

Z dalších akcí uvádíme: 

besedu s rodiči žáků prvních tříd /32 rodičů/, 

2 besedy s žáky 7. – 9. Tříd za účasti 66 žáků, 

1 beseda s důchodci za účasti 98 důchodců, 

4 besedy s mládeží, kterých se zúčastnilo 207 mladých,  

1 zlatá svatby, 

1 slib pionýrů, který složilo 62 žáků. 

 

Knihovna 

Zařízením národního výboru je i středisková knihovna. V roce 1982 vykazovala 604 čtenářů, 

z toho 220 do 14 let a 55 ve věku od 15 – 19 let. 

Podle věkových skupin si nejvíce vypůjčují knihy občané ve věku od 30 do 59 let – celkem 161, 

pak ve věku od 20 do 29 let – celkem 91 občanů. 256 z celkového počtu čtenářů má základní 

vzdělání, 105 středoškolské a 23 vysokoškolské. Podle sociálních kategorií jsou nejpočetněji 

zastoupeni: 

Ostatní zaměstnanci – 98, dělníci – 78, studenti – 63, důchodci – 83, nejméně pracovníci 

v zemědělství – 7, ženy v domácnosti – 8, učni – 13 a technická inteligence – 15. 

 

Knihovní fond: 

Celkový stav knihovního fondu činí 16 257 svazků a podle druhů je to: 

227 spisů zakladatelů marxismu – leninismu, 

1897 knih ostatní společensko – politické literatury, 

406 knih přírodovědeckých, 

353se zemědělskou tématikou, 

435 s tématikou technickou, 

1 137 s jiným zaměřením, 

48 194 je svazků krásné literatury. 

Literatura pro děti má 641 svazků knih naučných, 2 943 knih krásné literatury. 

Za rok 1982 se knihovní fond zvýšil o 1 305 svazků. 



Výpůjčky. 

Celkový počet výpůjček za rok činil 27 515 knih. 

Z tohoto počtu bylo 24 768 knih a 5 747 časopisů.  

Podle jednotlivých druhů bylo vypůjčeno: 

67 spisů zakladatelů marxismu – leninismu, 

1 078 knih a 767 periodik ostatní společenské literatury, 

392 knih a 74 periodik s přírodovědeckou tématikou, 

383 knih a 93 periodik s tématikou zemědělskou,  

513 knih a 654 periodik technického zaměření, 

1 067 knih a 1 858 periodik jiného zaměření, 

11 396 knih a 454 periodik krásné literatury. 

Dětská literatura obnášela 1 579 knih a 535 periodik naučného zaměření, 5 293 knih a 1 311 

periodik krásné literatury. 

Z ostatní činnosti nutno uvést, že knihovna uspořádala celkem 59 hromadných akcí pro 

veřejnost, z toho 3 pro dospělé, 50 pro děti do 14 let, 6 pro mládež od 15 do 19 let. Všech akcí se 

zúčastnilo celkem 1 980 občanů. Pracovníci střediskové knihovny provedli 55 metodických 

návštěv v jiných knihovnách. Na nákup knih jim bylo dáno 24 292,50 Kčs. V knihovně jsou 

zaměstnány celkem 3 osoby, z toho 2 jsou odborné pracovnice. 

Kino MNV. 

Provoz letního kina byla stejně jako v roce 1981 zajišťována týmiž pracovníky. Stálé kino 

v budově Sdruženého závodního klubu ROH Zadrev Morkovice bylo pro havarijní stav stropu 

velkého sálu a také proto, že zařízení pro promítání bylo odmontováno při provozu letního kina, 

mimo provoz. V letním kině se promítalo v době od 1. května 1982 do 10. října 1982. Ve 

spolupráci s odbočkou Svazu československo – sovětského přátelství a Klubem přátel 

sovětského filmu byla v měsíci červenci uspořádána přehlídka sovětských filmů. 

Kolektiv pracovníků se snažil udržet kvalitu technického zařízení kina i pěkné prostředí. 

V zimním období byl v malém sále závodního klubu promítán film pro děti pracovníky 

filmového kroužku. 

Přehled filmů podle produkce a návštěvnosti. 

měsíc ČSSR SSSR preferované 

filmy 

ostatní 

produkce 

celkem 

květen 5/539 2/44 2/235 5/1608 14/2426 

červen 5/533 0 3/274 8/2019 16/2826 

červenec 3/435 8/1542 3/629 7/4270 21/6876 

srpen 4/918 2/164 3/579 9/4651 18/6310 

září 3/250 1/252 0 9/1747 10/2249 

říjen 1/32 0 1/77 5/472 7/581 

celkem 23/2707 13/602 12/1794 43/14767 86/21265 

 

plánovaná tržba byla překročena o 15 465 Kčs. Plán byl 115 000 Kčs. 

 

4. kapitola: Národní fronta a její složky. 

Místní výbor Národní fronty 

Politickým koordinačním orgánem Národní fronty je Místní výbor Národní fronty v Morkovicích 

– Slížanech. Jeho předsedou je Ing. Ladislav Tesař. Péčí místního výboru KSČ došlo 

v posledních dvou letech k výrazné konsolidaci místního výboru. V místním výboru jsou 

zastoupeny tyto organizace: Komunistická strana Československa, Československá strana 

socialistická, Československá strana lidová, Český svaz žen, Socialistický svaz mládeže, Český 

červený kříž, Český svaz požární ochrany, Česká tělovýchovná organizace, Svaz československo 

– sovětského přátelství, český svaz protifašistických bojovníků, Český svaz pro spolupráci 

s armádou, Český svaz spotřebních družstev, Český myslivecký svaz, Český svaz chovatelů 



drobného zvířectva, Český svaz včelařů, Český ovocnářský a zahrádkářský svaz, Český svaz 

filatelistů. 

Místní výbor řeší rámcové úkoly obecné povahy, a to rázu politického /např. řádné nebo 

doplňkové volby do zastupitelských orgánů/, ekonomické /pravidelné nebo mimořádné brigády/, 

kulturní /zpracování jednotného plánu kulturně – výchovné činnosti a jeho kontrola/ a 

organizační /program pobytu družební delegace v naší obci/. Zástupci jednotlivých složek jsou 

seznámeni s pokyny a informacemi okresního výboru Národní fronty a přenášejí je do svých 

organizací. Místní výbor pracuje podle celoročního plánu práce, schází se jedenkrát měsíčně na 

schůzi a pravidelně hodnotí činnost jednotlivých složek. Přejděme nyní k charakteristice činnosti 

jednotlivých složek. 

 

A. Politické strany a politické organizace. 

V této části budeme hovořit o činnosti Komunistické strany Československa, Československé 

strany socialistické, Československé strany lidové, Českého svazu žen, Socialistického svazu 

mládeže, Svazu československo – sovětského přátelství, Českého svazu protifašistických 

bojovníků. 

Komunistická strana Československa je vedoucí politickou silou v našem státě i v obci. Místní 

výbor Komunistické strany Československa je nejvyšším stranickým orgánem v obci. Má 13 

členů a jeho předsedu v roce 1982 byl Jaroslav Hýsek. Vedle 13 členů jsou v místním výboru 

ještě 2 kandidáti. Místní výbor řídí 3 uliční organizace, a to: Uliční organizace č. 1 a 2 

v Morkovicích a uliční organizaci č. 3 ve Slížanech. Výbor uliční organizace má 7 členů. 

Předsedou uliční organizace č. 1 byl František Tichý, uliční organizaci č. 2 vedl Ivan Šebestík a 

předsedou uliční organizace ve Slížanech byl Miloš Bleša. 

Závodní organizace jednotlivých závodů v Morkovicích jsou řízeny okresním výborem 

v Kroměříži. V obci jsou tyto závodní organizace: Závodní organizace KSČ v Zadrevu, v Palu, 

v JZD, na základní škole, v Lidrukově, v komunálních službách, závodní organizace SNB. 

Místnímu výboru KSČ podléhají také poslanci místního národního výboru – komunisté. Podle 

příslušnosti ke stranickým organizacím se rozeznávají členové strany, kteří jsou členy uličních 

organizací, a registrovaní členové, kteří jsou členy jednotlivých závodních organizací. Celkem je 

v Morkovicích – Slížanech asi kolem 400 členů strany, z toho asi 280 registrovaných. Nejsilnější 

stranickou závodní organizací je závodní organizace v JZD. 

Stranické vzdělávání absolvují všichni členové strany. Řídí je střediskový lektorát, který má asi 

40 lektorů. Vedoucím střediskového lektorátu je Ladislav Slováček. Stranického vzdělávání 

s v různých formách zúčastňuje asi 90% všech členů strany. Druhy stranického vzdělávání jsou: 

Večerní univerzita marxismu – leninismu /VUML/, dále pak jednotlivé útvary, a to pro 

kandidáty strany 2 útvary a to pro 1. a 2. rok, dále tříleté útvary pro komunisticky – hospodářské 

pracovníky a pro ostatní. Pro staré členy strany se konají přednáškové cykly. 

2x do roka pořádá místní výbor veřejné stranické schůze, na které zve všechny občany. Konají se 

vždy na jaře a na podzim a projednává se na nich zpravidla plnění volebního programu. 

Jinak se místní výbor i jednotlivé stranické organizace ať uliční nebo závodní podílejí v rámci 

své působnosti na řízení politického života závodů a obce. 

 

Místní organizace Československé strany lidové v Morkovicích konala v roce 1982 5 členských 

schůzí v 9 schůzí výboru. Bylo provedeno 5 politicko – výchovných přednášek a 4 besedy 

s diafilmy. Dále byl pro členy uskutečněn 1 zájezd s tématickým zaměřením „Po stopách 

ostravské operace“. 

Bohatá byla veřejně prospěšná činnost členů strany. Členové odpracovali 210 hodin při plnění 

volebního programu, 520 hodin při zvelebení a úpravách veřejných prostranství, 530 hodin na 

úpravě parků kolem kostela, 940 hodin v zemědělství. Dále se lenové strany podíleli i na sběru 

druhotných surovin, kterých sebrali a odevzdali celkem 3 800 kg. 

Politickou činnost zajišťovali jednak poslanci za lidovou stranu v národním výboru, jednak 

členové strany pracující v jednotlivých komisích národního výboru i v organizacích Národní 

fronty. Složení poslanců nedoznalo v roce 1982 žádných změn. 



Výroční zpráva, která hodnotila činnost strany od II. sjezdu Československé strany lidové v roce 

1977 konstatovala, že v období od II. sjezdu byla průměrná účast na členských schůzích kolem 

72%, že okrskových školení se zúčastňovalo průměrně 96% členů výboru, že 3 členové se 

zúčastnili ústředního politického školení v Klínci. 

Organizace má 40 členů, z toho 13 žen. Průměrný věk je 55,5 roku. 3 členové jsou poslanci 

místního národního výboru, jeden z nich, František Najman, je členem Rady MNV. Členové 

strany dále pracují ve zdravotní, školské komisi národního výboru a v komisi veřejného pořádku. 

Své funkce plní svědomitě a odpovědně. 

 

Místní organizace Československé strany socialistické v Morkovicích organizuje členy 

z Morkovic, Slížan a Počenic. Všech členů je 28. Předsedou výboru je František Ladislav 

Čelechovský, který je rovněž členem okresní revizní komise strany a delegátem za kroměřížský 

okres v krajském výboru. Místopředsedou je Jaromír Vítek, pokladníkem Libuše Babyštová. 1x 

měsíčně se konají členské a výborové schůze. 

Členové strany se podílejí na brigádnické činnosti na úpravě veřejných prostranství, a to zejména 

v ulici Květoslava Kolaříka. Pro své členy pořádá organizace zpravidla 1x za rok zájezd. 

 

Základní organizace Českého svazu žen Morkovice – Slížany měla v roce 1982 129 členek a její 

činnosti řídil 25členný výbor. Jeho hlavními funkcionářkami byly: Marie Foltýnová – 

předsedkyně, Marie Klusalová – místopředsedkyně, Martina Kovářová – hospodářka, Helena 

Adamčíková – kulturní referentka, Zdena Minksová – jednatelka a Věra Kadlecová – 

předsedkyně revizní komise. Nový výbor byl zvolen na výroční schůzi dne 26. ledna 1982. 

První akcí v roce 1982 byl dětský karneval. Byl pořádán ve velmi stísněných podmínkách 

v malém sále sdruženého závodního klubu. Děti však byly spokojeny. 

Z oslav Mezinárodního dne žen byly odeslány pohlednice do USA na protest proti neutronové 

bombě. 

Organizace vyslala pět delegátek na okresní konferenci v Kroměříži. 

Před prvním májem byly uspořádány dvě brigády na úklid prostranství před hřbitovem. Po tři 

večery se ženy scházely na MNV a vyráběly karafiáty do prvomájového průvodu. 66 členek 

vyrobilo celkem 1200 karafiátů. 

Dne 1. a 2. Května uspořádaly výstavu ručních prací, na které mohli návštěvníci shlédnout 

výšivky, drahé závěsy, pletené výrobky, krajky, obrazy. Výstava měla velký ohlas a trvala až do 

9. května.  

Při příležitosti Mezinárodního dne dětí pomáhaly ženy při organizaci her pro děti mateřské školy 

a základní školy. Finančně podpořily tyto akce částkou 100 Kčs. Na ukončení školního roku 

uspořádaly pro děti hry na místním hřišti. 

O prázdninách uspořádaly zájezd na Slovensko. 

V září uspořádaly brigádu na úpravě okolí hřbitova. 

Ženy organizovaly také sběr druhotných surovin. 

Ženy se aktivně zúčastňují všech akcí, pořádaných národním výborem, politických akcí, které 

organizuje KSČ i jiné organizace Národní fronty. 

 

Odbočka Svazu československo – sovětského přátelství v Morkovicích – Slížanech konala svou 

členskou výroční schůzi 23. března. Na ní byl zvolen nový výbor ve složení: předsedou byl opět 

zvolen Antonín Jablunka, místopředsedou se stal učitel Pavel Michajlovič, jednatelkou 

vychovatelka základní školy Milena Krčálová, členy výboru pak ještě Jitka Brňovjáková, Aloisie 

Slámová, Marie Karlíková, Jaroslav Judas a Stanislava Hofmanová. Ve výboru je pět členů KSČ. 

Tři členové jsou dělníky, 4 učitelé. 

58 členů vstoupilo do nově vytvořené pobočky v Zadrevu. Dále vznikly v Morkovicích 

samostatné odbočky v Palu, JZD. V obci jsou tedy celkem 4 organizace SČSP. 

V roce1982 se konalo 8 členských schůzí a to: 23. 3. výroční schůze s volbou nového výboru, 

23. 4. na oslavu 111. výročí narození V. I. Lenina, 7. června schůze s přednáškou o závěrech 

XXIV. sjezdu Komunistické strany Sovětského svazu, 4. října s programem seznámit členy 



s výsledky okresní konference, 5. listopadu na počest výročí Velké říjnové socialistické revoluce, 

16. října spojená s besedou o sovětské hudbě a filmu, 10. prosince na oslavu 60. výročí založení 

SSSR. Jistým nedostatkem byla menší účast členů na akcích pobočky. Schůze navštěvovalo 

v průměru kolem 30 osob. K 31. prosinci měla pobočka celkem 138 členů. Výborové schůze se 

konaly 7x do roka. Odbočka se zúčastnila dále mírové slavnosti v Kroměříži dne 9. 5. a 20. 6. 

Mírových slavností v Líšni u Brna. V Měsíci československo – sovětského přátelství, který 

probíhá každým rokem v době od 7. listopadu do 12. prosince, upořádala pobočka 3 členské 

schůze, lampionový průvod a večer u samovaru. Občané byli na ně zváni zvláštními letáčky. 

 

Místní organizace Českého svazu protifašistických bojovníků měla k 31. prosinci roku 1982 37 

členů. Práci řídil výbor, jehož předsedou byl Vladislav Olšina, jednatelem Miroslav Dolák, 

hospodářem Vladimír Malý, sociální referentkou Františka Hýsková. Ve výboru byli ještě 

Františka Šestáková z Počenic, Josefa Kubánková z Morkovic, Josef Bureš z Morkovic a 

Jaroslav Churý ze Slížan. Organizace sdružuje bývalé příslušníky 2. domácího odboje – 20, 

zahraničního odboje – 4, legionáře – 1. odboje dodnes žijí v Morkovicích 2, a pozůstalé po 

protifašistických bojovnících, těch je 10. Členové jsou z obvodu Morkovic, Slížan, Prasklic, 

Lhoty, Pačlavic, Počenic, Litenčic, Strabenic a Dřínova. V roce 1982 zemřeli Františka 

Karkánová, Alois Šebestík st. z Morkovic, Josef Hanák ze Lhoty, Metoděj Foltýn a Marie 

Foltýnová z Počenic. 

Činnost organizace spočívá zejména v tom, že ve spolupráci s národním výborem byl nákladem 

8 tisíc opraven pomník padlých a umučených u hřbitova a prostranství kolem něho osázena 

okrasnými keři, v pořádání přednášek pro školní mládež, v péči o staré a nemohoucí členy, 

v korporativní účasti na akcích pořádaných organizacemi Národní fronty a ve sběru druhotných 

surovin. 

 

Socialistický svaz mládeže. 

Pro koordinaci činnosti jednotlivých organizací Socialistického svazu mládeže v obci byl již 

dříve utvořen Místní výbor Socialistického svazu mládeže. Jeho předsedou byl v roce 1982 Karel 

Dupák. Tento orgán měl koordinovat činnost Místní organizace SSM v Morkovicích a ve 

Slížanech a závodních organizací, které existují v Palu, Zadrevu a jednotném zemědělském 

družstvě. 

Místní organizace Socialistického svazu mládeže v Morkovicích nevykazovala stejně jako již 

v dřívějších letech nijak zvlášť aktivní činnost. Aktivnější byla již činnost Místní organizace 

SSM ve Slížanech a ze závodních organizací zejména organizace v jednotném zemědělském 

družstvě. Ve Slížanech vykonával funkci předsedy student gymnázia Přemysl Bleša, který 

hodnotil činnost organizace následovně: konstatuje, že činnost organizace byla špatná. 

Zdůvodnění vidí jednak ve špatné organizace výboru a jednak v nedostatečné aktivitě členstva. 

Většinu členů slížanské organizace tvoří studenti, kteří dojíždějí do škol a ostatní pracují mimo 

domov a o práci v místní organizaci nejeví zájem. Po tomto nepříliš povzbudivém úvodu ke 

zprávě přechází k výčtu akcí, které organizace pořádala. Byly to 22. února dětský karneval v sále 

místního pohostinství. Další akcí svazáků ve Slížanech byly ostatky. Při oslavách 1. máje 

pomáhali svazáci při organizaci průvodu. O prázdninách se podařilo zásluhou dvou členů 

Zádrapová a Bleši zahájit cvičení s dětmi v tanečním kurzu džezgymnastiky. Děti byly touto akcí 

nadšeny. Poslední akcí základní organizace ve Slížanech byla brigáda na sběru řepy. 

Rozsáhlé hodnocení činnosti závodní organizace Socialistického svazu mládeže obsahuje zpráva 

pro výroční schůzi svazáků v jednotném zemědělském družstvě. Konstatuje se v ní dobrá práce 

organizace v oblasti pracovní aktivity a iniciativy. Rok 1982 byl rokem III. sjezdu SSM, závazek 

organizace byl tedy zaměřen na počest konání sjezdu. Zpráva konstatuje, že byl beze zbytku 

splněn. Brigády socialistické práce z řad svazáků pracují převážně na úseku služeb a 

opravárenství. Do soutěže „Ani zrno nazmar“ byly zapojeny 3 mládežnické pracovní kolektivy 

v počtu 32 svazáků. V soutěži šlo zejména o kvalitní a rychlou opravu zemědělské techniky 

v době špičkových zemědělských prací. Nejlépe si v soutěži vedl kolektiv z dílen v Morkovicích, 

který v rámci družstva soutěži vyhrál a dobře se umístil i v rámci okresu. 



Jako každoročně i v tomto roce vyhlásil ústřední výbor Socialistického svazu mládeže soutěž 

„Mládežnické konto efektivnosti a kvality 7. pětiletky“. Jde v ní především o zapojení členů do 

jarní, žňové a podzimní socialistické soutěže. Této soutěže se rovněž zúčastňují svazáci 

z družstva. Okresní výbor zorganizoval v tomto roce soutěž „O zlatou kosu“, které se 

z Morkovic zúčastnilo 14 svazáků – letní žňové soutěže se zúčastnilo 87 svazáků. Vítězové byli 

oceněni a krajský výbor vybral 2 svazáky z Morkovic na zájezd do SSSR. Podzimního kola 

soutěže se zúčastnilo 23 svazáků a to při sklizni řepy a při orbě. I zde dosáhli morkovičtí 

dobrých výsledků. Další soutěžní svazáckou akcí je hnutí „ZENIT“. Jeho odbornosti a 

kvalifikace v daném oboru. V rámci této soutěže je organizována soutěž „Mistři zítřka“. Pěkného 

úspěchu dosáhli svazáci, kteří se zaměřují na zlepšovatelské hnutí. Jejich výrobek na desinfekci 

struků krmného poloautomatu dosáhl významných úspěchů v okrese, kraji, v celostátním měřítku 

a byl vystaven i a výstavě tvořivosti mladých v Moskvě. Autory byli svazáci z Počenic a Ing. 

Bleša. V roce 1982 podali svazáci 9 zlepšovatelských návrhů, z nichž 7 bylo realizováno. 

V roce 1982 byly ustanoveny 2 hlídky „reflektoru mladých“, což je akce, která má bdít nad 

zamezováním ztrát. Hlídky byly zaměřeny na kontrolu ztrát při sklizni, zejména obilovin. Hlídky 

reflektoru mladých spolu se dvěma brigádnicemi provedly celkem 42 kontrol. Z iniciativy 

celozávodního výboru KSČ byla vytvořena trvalá tříčlenná hlídka reflektoru mladých s úkolem 

1x za měsíc provádět kontrolu na farmách a provozovnách a zjištěné nedostatky zveřejňovat. 

Svazáci se dále podílejí na brigádách, kterých odpracovali celkem 310 hodin, na sběru 

druhotných surovin apod. V oblasti ideově – výchovné práce byla organizována politická 

výchova členů. Byl vytvořen kroužek právní výchovy a propagandy. V kroužku se schází a 

vzdělává 31 svazáků. 16 svazáků, kteří jsou členy nebo kandidáty strany komunistické se 

politicky vzdělává v rámci školení KSČ. Navazují se družební styky s komsomolci v okrese 

Talová v SSSR. Družebního zájezdu se zúčastnili 2 svazáci z Morkovic. 

 
skládání slibu nových členů PO SSM 

 

V oblasti sportovní je činnost organizace zaměřena na turnaj ve stolním tenisu, dále je 

organizována mezipodniková liga v kopané /tím se rozumí soutěž fotbalových jedenáctek 

různých podniků z Morkovic/, ve které se svazácká jedenáctka z JZD umístila na 1. místě. Za 

zmínku stojí i vítězství v soutěži fotbalových týmů, které vypsaly a organizují Zemědělské 

noviny. Morkovští tuto soutěž v celostátním měřítku vyhráli /jde o soutěž fotbalových jedenáctek 



zemědělských podniků/ a jako vítězové se utkají s vítězem podobné soutěže z Maďarska. První 

mezinárodní střetnutí bude v Morkovicích ve dnech 4.VII. 1983. Svazáci se zúčastnili i turnaje 

ve volejbalu. Za zmínku stojí i účast v soutěži ve střelbě ze samopalu, kterou pořádali svazáci 

okresní správy Sboru národní bezpečnosti. Velmi dobrá je i spolupráce mládežnické organizace 

s pionýrskou organizací na základní škole. 3 členové SSM pracují jako pionýrští vedoucí u dětí 

5. a 6. Ročníku. 

Svazáci se aktivně podílejí i na práci jiných organizací Národní fronty jako odbočky Svazu 

československo – sovětského přátelství v JZD. Dobrá a aktivní je i práce svazáků v komisi pro 

mládež místního národního výboru. Nejlepší kandidáti jsou navrhováni do řad KSČ. V letošním 

roce to byli 3 svazáci. 

Svazácká organizace v JZD má 53 členů a jejím předsedu v roce 1982 byl Miroslav Remiáš. 

 

B. Zájmové organizace. 

V této části shrneme činnost Českého svazu včelařů, organizace Českého ovocnářského a 

zahrádkářského svazu a odbočky Českého svazu chovatelů. 

 

Základní organizace Českého svazu včelařů měla v roce 1982 51 členů, kteří obhospodařovali 

521 včelstev, z čehož 23 připadlo na jednotné zemědělské družstvo: Stav členů je oproti 

minulému roku o 2 nižší. Základní organizace sdružuje včelaře z Morkovic, Slížan, Počenic, 

Uhřic, Tetětic,a Dřínova. Během roku byly uspořádány celkem 2 členské schůze, 5 schůzí 

výboru, 6 včelařských besed. V besedách byla největší pozornost věnována v současné době se 

rozšiřujícímu onemocnění včelstev – varoáze. 

Modernímu způsobu včelaření – kočování – se věnovalo 19 členů, kteří přisunovali 201 včelstev 

k červenému jeteli. Celkem bylo přisunuto 83% všech včelstev. 

Na státní nákup bylo dodáno celkem 3 360 kg medu, což je v průměru 6,8 kg na jedno včelstvo. 

Z toho „kočovníci“ odevzdali 2 495 kg. Dodávka medu byla splněna a překročena o 55%. Podle 

informací z Lidového spotřebního družstva Jednoty se morkovická organizace umístila na 

1. místě v okrese. 

Včelaři morkovické organizace odchovali celkem 370 matek. Dodávka mateří kašičky, propolisu 

a včelího medu nebyla pro malý zájem organizována. 

V rámci boje proti rozšíření varoázy byla na jaře provedena kontrola vzorků včelstev. Výsledek 

byl negativní. 

 

Základní organizace Českého ovocnářského a zahrádkářského svazu v Morkovicích čítala 182 

členů. V uplynulém období pořádala 7 výborových a 2 členské schůze. Členské schůze byly 

spojeny s přednáškou o pěstování různých druhů ovoce a žampionů nebo květin. Organizace 

vlastní malotraktor, který vykonává různé práce – většinou orbu – pro členy i nečleny. 

Organizace pořádala 11. září velice zdařilý a značnému zájmu se těšící zájezd do Borotína, 

Boskovic, Lasic a Rájce – Jestřebí.  

Do konce srpna zahájila provoz zpracovna ovoce, tržba z moštárny, zčásti i sušárny, činila 

5 000 Kčs. Výbor zajistil pro členy také umělá hnojiva a sadbu raných brambor. 

 

Třetí velmi aktivní zájmovou organizací v Morkovicích je Základní organizace Českého svazu 

chovatelů v Morkovicích. 

Cílem a posláním organizace chovatelů je rozvoj zájmové odborné činnosti, společensky 

prospěšného využívání volného času a dobrovolné pracovní iniciativy, prohlubování 

socialistických společenských vztahů a získávání mladých lidí pro chovatelství. 

S uvedenými úkoly s organizace v Morkovicích vyrovnala následovně. 

Od začátku března do poloviny června líhla kuřata z vlastních rozmnožovacích zdrojů. Během 

sezóny bylo vyexpedováno z líhně 5 843 kuřat, v měsíci březnu 480 housat a v dubnu 525 

kachňat. Kuřata byla z plemen hemšírky, susexky, lenghorny, vlašky a amroxky. 

Dne 22. května byl v současnosti s Plemenářským podnikem v Kroměříži proveden nákupní trh 

na beránky a kozičky. Bylo předvedeno 128 kusů, z toho se prodalo 112 kusů za průměrnou cenu 



1240 Kčs. Na trh byly dodány ovce z JZD Morkovice a Zdounky. Účelem nákupního trhu bylo 

zlepšení genetických a užitkových vlastností ovcí u drobných chovatelů. Nejlepší zvířata byla ze 

Zdounek. Trh obeslala tato jednotná zemědělská družstva: Morkovic, Zdounky, Kvasice. 

Výstavy se zúčastnili zástupci okresní zemědělské správy, okresního veterinárního zařízení, 

ústředního výboru Českého svazu chovatelů a celkem 328 návštěvníků. 

Nejdůležitější akcí organizace byla okresní výstava ve dnech 14. a 15. srpna. Konala se 

v chovatelském areálu. Byli vystavováni králíci, drůbež, holubi a ovce. Na výstavě byl vymezen 

zvlášť prostor pro mladé chovatele. Příprava výstavy byla náročná na brigádnické práce, členové 

odpracovali na její přípravě celkem 1 652 hodin. Iniciátorem výstavy byl předseda organizace 

Alois Jura. Atrakcí pro děti byl při výstavě poník, na kterém se děti mohly povozit. Výstavu 

navštívilo celkem 2 150 návštěvníků, kteří shlédli 267 slepic, 6 kachen, 426 králíků, 288 holubů, 

5 ovcí a 2 kozy. Většina návštěvníků odešla spokojena. Na výstavě byla prodána zvířata 

v celkové hodnotě 14 200 Kčs. 

 
okresní výstava Českého svazu chovatelů 

 

Významnou akcí jsou také aukční trhy na kozlíky a kozičky. V Morkovicích byl aukční trh 

uspořádán 25. srpna. Bylo na něm předvedeno 76 kusů. Zvířata pocházela z chovů z okresů 

Kroměříž, Gottwaldov, Hodonín. Třetina kozlů a koziček byla na místě nakoupena pro export do 

Bulharska, ostatní byla rozprodána domácím zájemcům. V soutěži o „Nejlepší aukční trh v ČSR“ 

se morkovský trh umístil na 3 místě. Aukci navštívilo 370 lidí. 

Z dalších akcí je nutno vzpomenout zájezd 18. září do východních Čech a společenskou zábavu 

na konci roku na Silvestra. Organizace se významnou měrou podílela na plnění úkolů ve zlepšení 

zásobování obyvatelstva, kterým se zabývalo 4. Plenární zasedání Ústředního výboru KSČ. 

V tomto směru odevzdali členové organizace na trh 602 kusů vajec, do líhní 12 792 kusů, 885 

kusů králičích kožek, 2 kožky kozlečí, 50 kg skopového masa, 64 kg vlny, 12 kožek z nutrií, do 

Zverimexu /podnik obchodující se zvířaty/  8 okrasných ptáků. Chovatelé okroužkovali 680 kusů 

slepic, 30 okrasných ptáků, 10 zpěvných kanárů, otetovali 75 králíků. Prováděl se i sběr 

druhotných surovin a bylo sebráno 2 150 kg železa, 820 kg papíru, 10 kg textilu a 200 kg 

barevných kovů. 

O úrovni chovatelství podává obrázek i stav čistokrevných zvířat, na která dostávají chovatelé 

příděl krmiva. 



Jsou to: 

slepice velkých plemen 10 kozy užitkové 2 

slepice zakrslých plemen 10 kozy v kontrole užitkovosti 2 

perličky 4 ovce užitkové 4 

husy 5 ovce merino v kontrole užitkovosti 3 

kachny 4 psi velkých plemen 2 

králíci 10 cizokrajné ptactvo celkem 20 

holubi 24 z toho velcí ptáci 6 

nurie 10   

 

Organizace má 54 členů, z toho 3 chovatele do 15 let. Členové chovají 440 slepic velkých a 24 

malých, 10 perliček, 9 husí, 24 kachen, 297 králíků, 288 holubů, 7 koz v kontrole užitkovosti a 1 

mimo kontrolu, 12 ovcí morino v kontrole užitkovosti a 15 ovcí mimo kontrolu, 38 nutrií, 2 psy, 

6 velkých okrasných ptáků, 12 středních ptáků, 20 malých ptáků, 6 bažantů a kachniček a 35 

barevných kanárů. 

Významnou akcí byla vakcinace králíků proti myxomatóze, která se prováděla jednak u 

organizovaných ale i u neorganizovaných chovatelů. Onemocnění myxomatózou se již 

nevyskytlo. 

 

C. Organizace sportovního a branného charakteru.  

Do této části zařezujeme Svazarm, tělovýchovnou jednotu Slavoj. Do této části řadíme i 

organizace požárníků. 

 

K práci organizace Svazu pro spolupráci s armádou v roce 1982 nutno říci, že její existence 

v Morkovicích byla jen formální. Pro neshody v organizaci se její dosavadní předseda Petr 

Šušlík vzdal funkce, takže výbor nevykazoval během roku vůbec žádnou činnost. Nový předseda 

se nenašel. Činnost vykazovaly jen 2 kroužky, a to kynologický, který vedl Vladimír Brázdil a 

který se pravidelně scházel na kynologickém cvičišti u nádraží, a střelecký, který vedl Milan 

Zaoral. 

 
kynologický kroužek 



 

Tělovýchovná jednota Slavoj Morkovice 

Tělovýchovná jednota Slavoj Morkovice po odchodu předsedy Krejčiříka, který byl služebně 

přeložen do Kroměříže /jako náčelník obvodního oddělení SNB/ stále neměla předsedu. Jeho 

funkci zastával místopředseda MVDr. Bedřich Formánek, který byl zároveň i předsedou oddílu 

kopané. Práce celého výboru stagnovala, dobře pracovaly jen některé oddíly. Členy výboru byli 

dále Josef Albrecht, Věra Tálská, Ing. Jan Bleša, pro nemoc nemohl vykovávat funkci pokladník 

Vladimír Mandrholc. Členem výboru byl i Jindřich Vymazal. 

V tělovýchovné jednotě pracovaly tyto oddíly: 

Oddíl kopané, který vedl jako předseda MVDr. Bedřich Formánek, oddíl odbíjené, vedený 

učitelem Josefem Albrechtem, oddíl šachistů, který neměl předsedu a který vedli Ludvík Polášek 

a Antonín Dobeš, oddíl základní tělesné výchovy vedla Věra Markovcová – Tichá, oddíl cvičení 

s dětmi Bajer. Nově se vytvořil oddíl kulturistiky v počtu asi 10 zájemců. Sledujeme nyní 

výsledky soutěží nejaktivnějšího sportovního oddílu Slavoje. Oddílu kopané a to v soutěžním 

roce 1981 –82 v podzimním kole. 

A mužstvo hrálo okresní přebor a se 14 body obsadilo 6. Místo. Sehrálo 13 mistrovských zápasů, 

z nichž 7 vyhrálo, 0 remizovalo a 6 prohrálo. Dosáhlo 14 bodů a skóre 22:23. Mimo soutěž 

sehrálo 8 přátelských zápasů. 

Tabulka. 

 1. Rymice  7 4 2 43:18 18 

2. Břest  7 4 2 33:19 18 

3. Kvasice  7 4 2 27:16 18 

4. Rataje  7 2 4 24:21 16 

5. Prasklice  4 6 3 32:24 14 

6. Morkovice  7 0 6 22:23 14 

7. Koryčany A 5 3 5 29:21 13 

8. Hulín B  5 1 7 21:23 11 

9. Zborovice  5 1 7 28:31 11 

10. Chvalčov  5 1 7 20:29 11 

11. Těšnovice  4 3 6 24:38 11 

12. Bařice  5 1 7 30:27 10 

13. Roštění  4 2 7 30:27 10 

14. Rusava  1 4 8 19:38 6 

 

Nejvíce branek vstřelili Věroslav Medek a Zdeněk Pátík po 10, Jiří Kroutilík 8. Trenérem je 

Jaroslav Dostál a Oldřich Vozdek, vedoucím Karel Kolář. 

 

B- mužstvo hrálo IV. třídu – jih a se 17 body skončilo na 4. místě. Ze 12 mistrovských zápasů 8 

vyhrálo, 1 remizovalo a 3 prohrálo, skóre 28:16. Mimo soutěž sehrálo mužstvo 2 přátelské 

zápasy. 

Tabulka. 

1. Šelešovice  11 1 0 41: 9 23 

2. Zdounky  10 0 2 53: 8 20 

3. Kostelany  8 1 3 36:19 17 

4. Morkovice B 8 1 3 28:16 17 

5. Kvasice B  8 0 4 35:20 16 

6. Střílky  5 2 5 17:19 12 

7. Litenčice  5 0 7 19:31 10 

8. Bezměrov  3 3 6 20:24 9 

9. Rataje B  2 4 6 22:25 8 

10. Lubná B  3 2 7 18:32 8 

11. Koryčany B 3 1 8 14:29 7 

12. Roštín  2 3 7 15:45 7 



13. Postoupky  1 0 11 15:55  2 

Nejvíce branek vsítil František Valenčík a to 6. Jan Remeš 5, Jan Minks, Jar. Indrák a Jaroslav 

Hrabálek po 3. Trenérem je Stanislav Pajgr. 

 

Dorostenci vyhráli okresní přebor a s 10 body skončili na 9. místě. Sehráli 14 zápasů, dosáhli 10 

bodů a skóre 19:28. 

 

Tabulka. 

1. Těšnovice  12 1 0 85:19 25 

2. Kroměříž B  11 1 1 47: 9 23 

3. Chropyně  8 2 3 39:14 18 

4. Rajnochovice 8 2 3 35:20 18 

5. Zborovice  7 2 4 54:28 16 

6. Kvasice  7 2 4 22:21 16 

7. Chvalčov  7 1 5 35:28 15 

8. Prusinovice  6 2 5 23:14 14 

9. Morkovice  4 2 7 19:28 10 

10. Lubná  4 1 8 22:23 9 

11. Dřínov  3 1 9 24:69 7 

12. Rymice  3 0 10 16:44 66 

13. Roštění  2 0 11 15:59 4 

14. Rusava  0 1 12 10:56 1 

 

Nejlepšími střelci byli Jan Borovička, který vstřelil 4 branky, Svatopluk Medek, Roman Břečka, 

Radek Hýsek a Dušan Vajda se 3 vstřelenými brankami. Trenérem je Vladimír Strašák. 

 

Starší žáci hráli okresní přebor a s 12 body obsadili 2. místo v tabulce. Sehráli 8 zápasů, z toho 6 

vyhráli, 0 remizovali, 2 prohráli, mimo to sehráli 2 přátelské. 

Tabulka. 

1. Bystřice p. H. 8 0 0 40: 1 16 

2. Morkovice  6 0 2 16: 6 12 

3. Chropyně  4 1 3 12:11 9 

4. Všetuly  4 0 4 12: 9 8 

 

 

V části pojednávající o požárnických organizacích v Morkovicích – Slížanech se zaměříme na 

Okresní veřejný požární útvar Kroměříž, požární stanici Morkovice, Základní organizaci svazu 

požární ochrany v Morkovicích a na tutéž organizace ve Slížanech. 

Okresní veřejný požární útvar Kroměříž, požární stanice Morkovice měla 7 členů. Velitelem byl 

Josef Vašina a členy Lubomír Zaoral, Miroslav Přikryl, Oldřich Závojský, Ladislav Krejčí, 

Zdeněk Hanačík a Ivo Šebestík. Posláním útvaru byla požární prevence. V tomto směru byly 

provedeny prohlídky u 36 drobných provozoven v Morkovicích. Další náplní práce je oprava 

motorových stříkaček pro všechny veřejné požární útvary v okrese Kroměříž. Další částí práce 

jsou represivní zásahy proti vzniknuvším již požárům. V roce 1982 zasáhli požárníci v těchto 

případech: 

15. ledna při požáru stropu v Morkovicích, 

5. února při požáru rodinného domku ve Lhotě, 

8. února při požáru krutin a proutí v OPPK Zadrev, 

30. března při požáru klestí ve Lhotě, 

17. dubna při požáru sazí v komíně v zahradnictví v Morkovicích, 

23. dubna při požáru ve vepříně v Pornicích, 

23. dubna při požáru sazí v komíně ve Slížanech, 

23. dubna při požáru smetiště na Skavsku, 



28. května při samovznícení briket v Morkovicích, 

3. června při požáru traktoru v Kunkovicích, 

2. srpna při samovznícení briket v Počenicích, 

4. srpna při požáru slámy na traktorové vlečce na Dřínově, 

13. srpna při požáru strniště ve Slížanech, 

2. prosince při požáru v kravíně v Bezměrově,  

14. prosince při požáru rodinného domku způsobeného výbuchem propan – butanové bomby 

v Morkovicích. 

 

Základní organizace Svazu požární ochrany v Morkovicích měla 77 členů. Předsedou výboru byl 

Vladimír Štěpánek, jednatelem Miroslav Přikryl a velitelem požárního družstva Alexandr 

Coufalík. Družstvo dorostenců a žáků, druhdy tak úspěšné, nepracovalo. 

Organizace vykazovala preventivní činnosti, která spočívala v prohlídkách v 654 domech a 29 

malých provozovnách. Prováděli požárníci a poslanci národního výboru příslušného obvodu. 

Družstvo se zúčastnilo 8. května okrskové soutěže veřejných požárních sborů v Prasklicích, kde 

bylo pro nedodržení předpisů diskvalifikováno, 

10. srpna v Karolínce, kde se ze 26 zúčastněných sborů umístilo na 12. místě, 

18. září v Uhřicích, kde ze dvanácti sborů získali druhé místo. 

Na soutěže se požárníci připravovali na devíti cvičeních. 3. července v 6 hodin ráno bylo 

pořádáno námětové cvičení za účasti devíti sborů. 

Člen útvaru Josef Vašina měl pro zaměstnance Zadrevu 3 přednášky a pro žáky základní školy 

celkem 17 přednášek a besed. 

Jak již je tradicí, o masopustě chodili morkovští požárníci s medvědem. 

 

Veřejný požární útvar ve Slížanech existuje jen formálně. Předsedou je Svatopluk Minks. Útvar 

nemá vlastní požární družstvo. 

 

Myslivecké sdružení 

 
A. Procházka z Hoštic s liškou ulovenou při honu v Morkovicích 

Členem Národní fronty je také dohlížecí výbor spotřebního družstva Jednoty v Morkovicích. 

Jeho hlavními funkcionáři jsou:  Dr. Karel Slezák jako úřadující místopředseda, funkce předsedy 



po smrti Františka Čecha je neobsazena. Jednatelkou je Ludmila Buriánová, úřednice JZD, 

pokladní Růžena Bajerová – úřednice Zadrevu, členy výboru je dále ještě 8 občanů.  

Posláním dohlížecího výboru je hájení nájmu spotřebitelů, provádění akcí kontrolního charakteru 

nařízených ředitelstvím Jednoty /1x za 2 měsíce průzkum zásobování objektů Jednoty a sociální 

a kulturní činnost ve spolupráci s jinými organizacemi Národní fronty /zájezd, podpora 

pionýrské organizace, spolupráce s Českým svazem žen a podobně/. 

Výbor se schází 1x měsíčně, členské schůze se konají 2x do roka. Bývají spojeny s pohoštěním. 

Volby se konají 1x za dva roky. 

Dohlížecí výbor Jednoty v Morkovicích navázal družbu s dohlížecím výborem v Lošticích. 

 

5. kapitola: Sdružený závodní klub ROH Zadrev Morkovice 

Zaměření činnosti Sdruženého závodního klubu ROH Zadrev Morkovice je vedeno 

uspokojování kulturních a společenských potřeb občanů, k jejich ideové a estetické výchově a ke 

zvýšení jejich politického a odborného vzdělání. Sdružený závodní klub pořádá jednak estrády, 

divadla, filmová představení, koncerty a výstavy, a to jednak vlastními silami – jako výsledek 

práce kroužků, jednak zve profesionální umělce a soubory jiných kulturních zařízení.  

V roce 1982 se změnilo vedení. Na místo Libuše Rachtavové nastoupila na přechodnou dobu 

Jana Foltýnová. Ta zastávala funkci vedoucí do počátku roku 1983.  

Vedení klubu je v rukou 21 členného výboru, v němž jsou zastoupeni pověření funkcionáři ROH 

sdružených odborových organizací. Řídícím orgánem je ZV ROH Okresního průmyslového 

podniku Zadrev Morkovice. V klubu jsou zastoupeny tyto organizace: Okresní průmyslový 

podniku Zadrev, Pal Morkovice, Jednotné zemědělské družstvo Československo-sovětského 

přátelství v Morkovicích, výrobní družstvo Lidrukov, základní škola a místní národní výbor. 

Sdružené organizace přispívají na činnost a provoz klubu částkou 40 Kčs na jednoho 

zaměstnance na provoz klubu a na činnost 35 Kčs na jednoho zaměstnance. V roce 1982 činil 

příjem na provoz 75 110 Kčs a na činnost 77 440 Kčs. 

Výbor klubu má 21 členů, z čehož je 5 dělníků, 12 členů KSČ, 3 členové Socialistického svazu 

mládeže. Ve výboru je 18 mužů a 3 ženy. 

Přehled souborů a kroužků zájmové umělecké činnosti a mimoškolní umělecké činnosti. 

kroužek 
v roce 1982 

členů zkoušek vystoupení soutěží 

pěvecký sbor 53 51 10 2 

divadelní sekce pěveckého sboru 36 34 3 1 

MOKAF 8 48 33 4 

orchestr mladých 27 81 22 0 

šachový kroužek 26 42 0 6 

filatelistický kroužek 26 24 0 5 

fotografický kroužek 12 21 0 0 

hudební skupina SONG 5 36 21 0 

hudební skupina SATELIT 5 38 2 0 

dechový hudební soubor 13 15 75 0 

Vedoucími souborů jsou: 

pěvecký sbor vede Oldřich Churý, stejně jako i jeho divadelní sekci, MOKAF (morkovský klub 

amatérských filmařů) pracuje pod vedením Ladislava Krejčího, vedoucím orchestru mladých je 

Alois Tichý, šachového kroužku Václav Navrátil, filatelistického kroužku František Okálek, 



fotografického kroužku Vladimír Bleša, hudební skupinu SONG vede Svatopluk Čech stejně 

jako dechový hudební soubor a vedoucím hudební skupiny SATELIT je Ing. Ladislav Tesař. 

V roce 1982 vykazoval klub tuto činnost: 

a. činnost politicko-výchovná a vzdělávací  

akce počet účast lidí 

přednášky 5 65 

kurzy 3 38 

besedy 2 60 

školení 5 115 

výstavy 1 70 

b. kulturně-společenské akce  

akce počet účast lidí 

vystoupení profesionálních umělců 3 1 040 

soubory zájmové umělecké činnosti 23 950 

filmová představení 21 2 150 

c. akce společenského života  

akce počet účast lidí 

pro mládež 3 760 

pro brigády socialistické práce 1 90 

ostatní akce 2 180 

zájezdy 3 pěv. sbor 

 

 
kurz šití 

Činnost klubu se podstatně oživila poté, co byl po opravě stropu znovu otevřen pro veřejnost 

velký sál. Bylo to 29. října 1982. Přechodné uzavření trvalo téměř 3 roky. K oslavám výročí 



Velké říjnové socialistické revoluce uspořádal klub 5. listopadu přednášku o SSSR, 16. listopadu 

večer sovětské hudby, 15. listopadu koncert pěveckého sboru ze Stěbořic u Opavy, orchestr 

dechové hudby hrál 5. listopadu při lampiónovém průvodu, členové klubu amatérského filmu 

promítli jeden celovečerní sovětský film, 3 krátké sovětské filmy a 4 filmy pro žáky základní 

školy. Orchestr mladých vystoupil na 3 slavnostních schůzích. 

Z větších akcí, které se uskutečnily ve velkém sále, nutno vzpomenout: koncert dechového 

orchestru Vlčnovjanka, koncert populární zpěvačky Věry Špinarové – Meteor lásky, houslový 

koncert národního umělce Václava Hudečka, muzikál divadelního souboru pěveckého sboru 

Nejkrásnější válka (2 představení), 2 představení hudební skupiny PROGRESS 2 a pohádku O 

popelce, kterou předvedl divadelní soubor sdruženého závodního klubu z Kroměříže. 

Zvláštní pozornosti si zaslouží činnost pěveckého sboru sdruženého závodního klubu. 

V roce 1982 účinkovalo v pěveckém sboru celkem 53 zpěváci, z toho 16 žen v sopránu, 13 v 

altu, 11 mužů v tenoru a 14 mužů v basu. Ze zakládajících členů bylo dosud činných 10 zpěváků 

-–2 ženy a 8 mužů. 

 
pěvecký sbor při vystoupení na oslavě VŘSR  

 

Předsedou samosprávy sboru byl zvolen její dosavadní místopředseda Oldřich Churý. 

27. února se sbor zúčastnil krajského kola Písní přátelství v Brně. Účinkovalo 41 zpěváků, řídil 

Ing. Vladimír Bleša, na klavír doprovázela Eva Karlíková. Sbor byl zařazen do tzv. “stříbrného 

pásma” a dosáhl zde 1. místo. 

3. dubna se konala druhá konference o zájmové umělecké činnosti v okrese Kroměříž, na které 

zástupce sboru obdržel diplom odboru kultury okresního národního výboru. 

Dne 24. března dokončil morkovský rodák, hudební skladatel Zdeněk Kaňák, partituru opery 

Košaři, kterou věnoval “přátelům košikářům v Morkovicích a okolí u příležitosti 100. výročí 

založení samostatného družstva košikářů”. Je to starodávný obrázek ze života Morkovic ke konci 

60. let minulého století. Opera má 5 obrazů a je komponována na námět Dr. Karla Slezáka. 

Již od léta 1981 nacvičoval člen sboru Petr Kejík se členy divadelní sekce sboru muzikál 

Jindřicha Brabce, Vladimíra Renčína a Hany Čihákové Nejkrásnější válka. Přes značné těžkosti 

(obsazení rolí, nedostatek textů a not, potíže se zkušební místností, komplikace s klavíristou 

apod.) se 11. dubna v neděli odpoledne uskutečnilo představení na improvizované scéně prof. 

Pavla Vykoupila v sále požární zbrojnice. Účinkovalo 15 členů divadelní sekce sboru, 7 mužů a 



8 žen, dále pak ještě 6 dětí. Jako host účinkoval Petr Zbožínek, pracovník Okresního kulturního 

střediska v Kroměříži. Odpolední představení navštívilo 100 a večerní 150 občanů. Kroměřížská 

Jiskra hodnotila divadlo jako zdařilé. Hra se obecenstvu líbila a byla zařazena do jarní přehlídky 

divadelních souborů v okrese Kroměříž. V krajském kole vesnických souborů byla hra dávána 

ještě 14. května v Mikulovicích u Znojma. 

Od února jednali zástupci sboru se zástupci okresních orgánů lidosprávy o bezdevizový 

výměnný zájezd sboru s jugoslávským pěveckým sborem SLOGA z města Pitomača v 

Chorvatsku. Zájezd se neuskutečnil. 

1. května účinkoval sbor v kulturním programu na prvomájových oslavách na pódiu letního kina. 

Vystoupilo 37 zpěváků, řídil Ing. Vladimír Bleša. 

8. května po jednodenním pracovním soustředění sboru ve Střílkách byl tamtéž proveden 

koncert. Na něm účinkovalo 47 pěvců, řídili střídavě Ing. Vladimír Bleša, Ing. Eva Blešová a Dr. 

Karel Slezák. Koncert vyslechlo asi 200 občanů. 

16. května se konal v Morkovicích koncert spojených pěveckých sborů. Vedle morkovského 

sboru účinkoval pěvecký sbor Jednotného klubu pracujících ze Stěbořic u Opavy pod vedením 

dirigenta Karla Kostery. Z našeho sboru vystoupilo 41 zpěváků a jako sólisté Eva a Miloš 

Blešovi, z hostů zpívalo 42 pěvců. Třetinový program (v 1. části domácí, ve 2. hosté, ve 3. 

společné vystoupení) byl líbivý a vyslechlo jej celkem 90 posluchačů. 

13. května pořádal sbor v rotundě Květné zahrady v Kroměříži “náladový koncert”. Program byl 

průřezem repertoáru sboru. Účinkovalo na něm 41 zpěváků, řídili Ing. Bleša, Ing. Blešová a Dr. 

Karel Slezák. Vystoupení hodnotilo obecenstvo a odborníci z oblasti sborového zpěvu jako 

zdařilé. 

7. srpna se uskutečnil dlouho připravovaný koncert v Olomouci v rámci Olomouckého 

hudebního léta. Účinkovalo 46 zpěváků, řídil Ing. Vladimír Bleša, spoluúčinkovala varhanice 

Zuzana Němečková, posluchačka AMU z Prahy (Akademie múzických umění). Program byl 

zaměřen na provedení starších vokálních skladeb. 300 posluchačů a přítomní hudební odborníci 

se o vystoupení pochvalně vyslovili. 

5. listopadu účinkoval sbor při zahájení oslav Měsíce československo-sovětského přátelství. 

14. listopadu se sbor zúčastnil Pěveckého podzimu ve Stěbořicích. Účinkovalo 47 zpěváků, 

klavírní doprovod měla Eva Karlíková, řídil Ing. Vladimír Bleša. Ve společném vystoupení se 

střídali dirigenti Ing. Bleša, Karel Kostera ze Stěbořického souboru a prof. Rusek ze sboru 

Slezan z Těšína. V sále bylo 250 posluchačů. 

1. prosince se sbor zúčastnil meziokresní pěvecké přehlídky v Boskovicích. 

Na závěr ještě dvě zprávy: 

v červenci t.r. vyšlo dvoudílné slovníkové dílo “Slovník českých sbormistrů”. Na straně 41 je 

rozsáhlá stať o Ing. Vladimíru Blešovi. V publikaci Pěvecké sbory v České socialistické 

republice, která byla vydána v roce 1978, je uvedena na straně 114 charakteristika pěveckého 

sboru SZK ROH Morkovice. 

Druhá zpráva má společenský charakter. V roce 1982 uzavřela sňatek již šestá dvojice zpěváků 

sboru. To samo je dokladem, že sbor je souborem především mladých lidí. 

K činnosti klubu filmových amatérů MOKAF uveďme ještě seznam filmů, které jeho členové 

dosud natočili. 

1. JZD ČSSP panoráma, veřejná schůze v JZD - 2 kazety  

2. JZD ČSSP návštěva sovětské delegace v JZD – 2 kazety  

3. JZD ČSSP brigáda socialistické práce – 2 kazety  

4. JZD ČSSP předávání stranických průkazů – 2 kazety  

5. uliční výbor KSČ – předávání stranických průkazů – 2 kazety  

6. dětský karneval v sokolovně – 2 kazety  

7. karneval ve zvláštní škole – 2 kazety  

8. zápis do první třídy ZDŠ – 2 kazety  

9. výročí LM na hřišti u školy – 2 kazety  

10. kácení stromu na letním kině – 1 kazeta  

11. bourání budovy Lidového domu – 1 kazeta  



12. 1. máj v Morkovicích – 2 kazety  

13. 1. máj 1980 v Morkovicích – 1 kazeta, barevný  

14. vystoupení pěveckého sboru v PLR Mikolow – 5 kazet  

15. okrsková spartakiáda 1980 v Morkovicích – 7 kazet  

16. předávání občanských průkazů – 2 kazety  

6. kapitola: Výrobní podniky v Morkovicích 

Okresní průmyslový podnik Zadrev Morkovice 

OPP Zadrev zaměstnával v roce 1982 v průměru 496 pracovníků, z toho 350 žen a 146 mužů. 

Ženy tedy představují 70% všech zaměstnanců. 

Z celkového počtu pracovníků bylo 397 dělníků, 59 režijních zaměstnanců, 24 pracujících 

důchodců a 40 technickohospodářských pracovníků. 

Dva technickohospodářští pracovníci a dva pracovníci z řad dělníků studují na střední 

ekonomické škole. Tři technickohospodářští pracovníci studují večerní univerzitu marxismu 

leninismu (VUML). 

Ve dvouletém učebním oboru košikář je celkem 24 učňů. Z toho v 1. ročníku 13 – z toho 9 dívek 

a ve druhém ročníku 11 – z toho 8 dívek. V prosinci 1982 úspěšně dokončily dvě dívky 

koncipovaný učební obor “zpracovatel přírodního pletiva”. V učebním oboru košikář se vyučilo 

14 učňů.  

Průměrná měsíční mzda činila 2 227 Kčs a ve srovnání s rokem 1981 činila 103,1%. 

Ve výrobě došlo v roce 1982 k těmto zásadním změnám: snížila se výroba a odbyt rákosových 

stěn na zakázku a snížily se dodávky na export. Tím se zvýšily dodávky na tuzemský trh. Tak 

místo plánovaného exportu v hodnotě 7 297 000 Kčs činil export o 1 527 000 Kčs méně, zatímco 

do tržních fondů bylo dodáno zboží v hodnotě o 1 355 000 Kčs větší. Export představoval zhruba 

80% hodnoty z minulého roku. Hlavní příčinou poklesu exportu byly nižší požadavky 

zahraničních odběratelů. 

Odběrateli výrobků Zadrev v zahraničí byly v roce 1982 tyto státy: Francie – 4 firmy, Rakousko 

– 2 firmy, Anglie – 8 firem, Irsko – 3 firmy, Holandsko, Belgie, Itálie, Libanon, Finsko po 1 

firmě. Největším odběratelem výrobků z Morkovic byla francouzská firma Artemis, rakouská 

firma Bezenek a anglická firma Sehlbach. 

Celková hodnota výroby činila v roce 1982: hodnota vývozu 6 109 000 Kčs ve velkoobchodních 

cenách, na vnitřní trh dodáno zboží v hodnotě 28 965 000 Kčs. 

V socialistické soutěži bylo uzavřeno celkem 132 závazků, z toho 8 kolektivních. V závodě 

pracuje v současné době 5 brigád socialistické práce, které mají dohromady 78 členů. O získání 

titulu soutěží 3 kolektivy se 45 pracovníky. 

Pal Magneton, závod 03 Morkovice 

V roce 1982 měl závod 495 zaměstnanců. Ředitelem závodu je Milan Dědek. Závod je 

monopolním výrobcem rozdělovačů proudu pro čtyřválcové motory Škoda, autocívek pro 

jednostopá vozidla a vozítka. Dále vyrábí pro Tatru Příbor osmiválcové rozdělovače a 

elektronické zapalování. Vyrábí rovněž několik odpojovačů baterie. Klasickým programem 

závodu jsou zapalovací magneta pro stabilní motory, nabíjecí soupravy a požární stříkačky. Dále 

jsou to rotační magneta pro lodní motory, sekačky a půdní frézy. Z novějšího výrobního 

programu jsou to vodotěsné spínače startéru a vodotěsné regulátory pro vozy Tatra 815. 

Celkový objem produkce činil v roce 1982 hodnotu 71,9 mil. korun. Hodnota exportu do NDR, 

Jugoslávie, Turecka, Rumunska, Bulharska, Norska a států Jižní Ameriky činila 5,2 mil. Kčs. 

Objemem výroby je Pal největším průmyslovým závodem na Morkovsku. 

V závodě vyvíjí činnost řada organizací Národní fronty. Nejmasovější organizací je revoluční 

odborové hnutí. V současné době je v závodní organizaci organizováno 580 členů, kteří pracují 

ve 13 odborových úsecích. Závodní organizace se velkou měrou podílí na zabezpečování 

hospodářského plánu a odborářské práce. Závodní kuchyně slouží jednak pro zaměstnance 

závodu, jednak i pro zaměstnance okresního průmyslového podniku Zadrev, okresního podniku 

služeb, Lidrukova. Denně se připravuje v průměru 400 obědů, z toho 190 pro cizí strávníky. 



Závodní výbor přispívá na závodní stravování z fondu kulturních a společenských potřeb 

každoročně částkou kolem 50 000 korun. Pro stabilizaci pracovníků vybudoval závod 41 

bytových jednotek. Formou sdružených prostředků se podílí na stavbě nové mateřské školy v 

Morkovicích. Pro kulturní a rekreační vyžití pracujících organizuje závod každoročně rodinnou 

rekreaci, pořádá společné návštěvy divadel, koncertů a jiných kulturních akcí. V roce 1982 bylo 

38 pracovníků na výběrové rekreaci. 

Odbočka Svazu československo-sovětského přátelství pracuje na tomto závodě od roku 1975. 

Závodní organizace Socialistického svazu mládeže byla na závodě ustavena v roce 1971. Svazáci 

se aktivně podílejí na plnění výrobních úkolů. Zúčastňují se brigád, svazácká hlídka Reflektoru 

mladých poukazuje na nedostatky a rezervy. Dobrou celkovou práci ocenil ústřední výbor 

Socialistického svazu mládeže, nejaktivnější členové jsou nositeli řady svazáckých 

vyznamenání. 

V roce 1974 byla na závodě založena pobočka České vědecko-technické společnosti a má na 

závodě 44 členů. Plní úlohu v oblasti výchovy a vzdělávání pracovníků v zájmu rozvoje 

podniku. Pořádá přednášky, promítá odborné filmy a uskutečňuje tematické zájezdy. Její členové 

podali celkem 44 zlepšovacích návrhů se společenským prospěchem 154 000 Kčs. Pobočka 

spolupracuje s polytechnickým kroužkem žáků na základní škole. Dobrou práci odbočky 

zhodnotila Krajská rada České vědecko-technické společnosti v Brně a udělila dvěma členům 

“Čestné uznání Krajské rady České vědecko-technické společnosti”. Předsedou pobočky je Josef 

Polišenský. 

Významným faktorem zajišťujícím plnění plánu je v závodě socialistická soutěž. V současné 

době je do ní zapojeno 460 pracovníků závodu, kteří uzavřeli 460 individuálních a 22 

kolektivních závazků. V závodě je 16 kolektivů brigád socialistické práce, v nich pracuje 130 

pracovníků. Členové kolektivů jsou nositeli 11 zlatých, 66 stříbrných a 123 bronzových odznaků. 

Mezi nejlepší a nejúspěšnější patří “zlatá brigáda” technické kanceláře vedená Karlem Dostálem. 

Hnutí vynálezců a zlepšovatelů začalo v závodě rozvíjet svou činnost v roce 1973, kdy byla při 

závodním výboru ROH ustavena komise vynálezců a zlepšovatelů. V roce 1982 bylo podáno 

celkem 70 zlepšovacích návrhů. Nejlepším zlepšovatelem uplynulého roku byl Tadeusz 

Szwachula. Další zlepšovatel Vladimír Jablunka obdržel od okresního výboru odborového svazu 

pracovníků v kovoprůmyslu zlatou plaketu a titul “Zasloužilý zlepšovatel”. 

Jednotné zemědělské družstvo Československo-sovětského přátelství v Morkovicích. 

JZD 

JZD obhospodařovalo v roce 1982 6 847 hektarů zemědělské půdy, z čehož orná půda činila 6 

441 ha. Oproti roku 1981 se o 35 ha zvýšila průměrná výměra zemědělské a o 25 ha výměra orné 

půdy. Celkový počet členů v roce 1982 byl 1 990, z nich trvale pracovalo 1 124 členů. Hodnota 

hrubé zemědělské výroby činila 131 628 000 Kčs, tržba ze zemědělské výroby činila 130 385 

000 Kčs. Průměrná měsíční odměna na jednoho pracovníka činila 2 338 Kčs. Průměrná hodinová 

odměna 12,80 Kčs. 

Rostlinná výroba. 

Rok 1982 byl pro rostlinnou výrobu velmi příznivý. To se projevilo v překročení plánovaných 

výnosů zejména obilovin, luštěnin, krmných plodin a cukrovky, tak i ve splnění plánovaného 

zisku na 1 ha. Pouze v produkci cibule a některých semen zeleniny nebyl plán splněn. Průměrný 

docílený výnos obilovin činil 5,67 t na 1 hektar a byl nejvyšší v celé historii družstva. U 

jednotlivých druhů bylo dosaženo těchto průměrných hektarových výnosů: 

plodina výnos v t/ha 

pšenice 6,00 

ječmen 5,17 

obiloviny celkem 5,67 

hrách 3,46 



ozimá řepka 2,43 

Úspěšná byla v tomto roce i výroba objemových krmiv. Plán byl splněn a potřeba pro živočišnou 

výrobu byla jak co do množství, tak i co do kvality splněna. Hlavní zdroje krmiv tvořily víceleté 

plodiny, jednoleté pícniny (převážně kukuřice), trvalé travní porosty apod. Kvalita 

konzervovaných krmiv byla dobrá. 

U cukrovky bylo dosaženo průměrného hektarového výnosu 44,90 tun na 1 hektar, cukernatost 

činila 19,95% - 1 metrický cent byl prodán za 40 Kčs. 

Průběh postupu polních prací ukazuje tabulka: 

druh práce zahájení ukončení 

začátek jarních prací 22.2.  

setí obilovin 25.3. 31.3. 

setí cukrovky 26.3. 22.4. 

setí kukuřice 22.4. 24.5. 

jednocení cukrovky 17.5. 31.5. 

sklizeň ozimé řepky a ozimého ječmene 23.7. 26.7. 

sklizeň obilovin 26.7. 6.8. 

sklizeň kukuřice na siláž 2.9. 28.9. 

sklizeň kukuřice 22.9. 28.10. 

Živočišná výroba. 

Živočišná výroba se již delší dobu potýká s řadou problémů, z nichž nutno uvést zejména tyto: 

roztříštěnost živočišné výroby do více než 90 stájí, malá specializovanost živočišné výroby na 

jednotlivých farmách, dlouhodobý nedostatek objemových krmiv a narůstající úbytek 

pracovníků. Dodávky hovězího a vepřového masa i masa z ovcí byly po určité úpravě objemu 

tržní produkce splněny, značně byla překročena produkce drůbežího masa. Největší potíže se 

projevily v plnění dodávek mléka – nebylo dodáno přes 800 000 litrů. 

Základní ukazatele ve výsledcích živočišné výroby udává tabulka: 

údaj jednotka množství 

stav skotu ks 6 006,00 

- z toho krav ks 2 360,00 

stav prasat ks 7 249,00 

- z toho prasnic ks 412,00 

odchov telat od 100 krav 95,70 

odchov selat od 1 pranice 16,00 

užitkovost dojnic t 2 810,00 

průměrná denní dojivost l 7,06 

produkce masa t 2 020,00 

dodávka drůbeže t 419,00 

dodávka mléka l 5 854 889,00 

průměrný denní přírůstek u býků kg 0,665 

průměrný denní přírůstek u prasat kg 0,448 



Přidružená výroba. 

Přidružená výroba spočívá v kovovýrobě ve Věžkách a Hošticích, ve výrobě cihel v cihelně na 

Dřínově, ve výrobě paletárny a pily v Pačlavicích a v pískovně v Uhřicích. Údaje o přidružené 

výrobě udává tabulka: 

údaj jednotka 
množství 

plán skutečnost 

výroba pálených cihel ks 2 550 000 2 620 400 

výroba palet ks 15 000 15 204 

přidružená výroba celkem  tis. Kčs 18 338 21 150 

Celkový objem investiční činnosti činil 11 819 000 korun. Z investičních akcí v roce 1982 to 

byly: dokončení stavby 4 bytových jednotek a pošty v Litenčicích, sklad obilí v Morkovicích, 

stavba 10 bytových jednotek OKAL v Nítkovicích, stavba kotelny v Kunkovicích, posklizňová 

linka na farmě Maria v Litenčicích, pokračovalo se ve stavbě skladu osiv v Morkovicích, stáje 

pro jalovice v Kunkovicích a opravárenských dílen na farmě Maria v Litenčicích. Byla zahájena 

výstavba seníku v Nítkovicích, výkrmny býků v Uhřicích a stavba vodovodu ze Zborovic do 

Počenic. 

Na závěr kapitoly o hospodaření JZD ČSSP Morkovice uvádíme srovnání výrobních a 

ekonomických ukazatelů JZD s průměrem zemědělských podniků okresu. 

Rostlinná výroba. 

ukazatel JZD 

Morkovice 

průměr 

okresu 

pořadí v 

okrese 

počet 

hodnocených 

obiloviny celkem 5,68 5,39 2 - 

z toho pšenice ozimá 6,00 5,67 2 - 

z toho ječmen 5,17 4,86 2 - 

cukrovka přepočet na hektar 44,9 47,05 8 10 

řepka ozimá 2,43 2,46 4 5 

kukuřice na siláž 44,19 44,96 6 10 

hrách jedlý 3,46 3,13 2 7 

víceleté pícniny 43,92 42,2 4 10 

Živočišná výroba. 

ukazatel JZD 

Morkovice 

průměr 

okresu 

pořadí v 

okrese 

počet 

hodnocených 

stav krav 2 360 16 472 - - 

průměr roční dojivosti (l) 2 811 3 343 10 10 

dojivost na kus a den 7,70 9,116 10 10 

odchov telat na 100 krav 90,75 101,78 9 10 

úhyn telat 1 113 642 - - 

přírůstky jalovic na den (kg) 0,527 0,699 10 10 

přírůstky žíru (kg) 0,468 0,668 9 9 

přírůstky telat (kg) 0,657 0,689 9 9 



přírůstky skotu celkem 0,546 0,658 10 10 

stav prasnic (ks) 412 5 273 - - 

odchov telat na prasnici 16,05 17,17 9 11 

úhyn selat 609 7 482 - - 

přírůstek žíru prasat na den 0,465 0,502 10 11 

přírůstky prasat celkem 0,451 0,549 10 11 

Ekonomika. 

ukazatel JZD 

Morkovice 

průměr 

okresu 

pořadí v 

okrese 

počet 

hodnocených 

zisk v % 113,9 126,8 10 13 

zisk na 1 ha 2 729,0 3 068,0 8 10 

výkony v % 103,4 105,2 9 13 

výkony na 1 ha 24 542,0 22 606,0 2 10 

produkce na 1 ha (RV) 10 762,0 9 713,0 2 10 

produkce ŽV (v%) 87,8 98,6 11 11 

produkce ŽV na 1 ha 8 463,0 9 850,0 9 10 

hrubá zem. produkce (v%) 95,1 101,0 11 11 

produkce na 1 ha 19 224,0 19563,0 7 11 

mzdové náklady na 1 ha 4 794,0 4 358,0 1 - 

celkové náklady (v%) 102,5 102,8 6 13 

celkové náklady na 1 ha 21 814,0 19 539,0 8 9 

produkce RV (v%) 101,7 104,1 9 10 

 

 
odchyt drobné zvěře  



7. kapitola: Školství v Morkovicích ve školním roce 1981-1982 

Základní devítiletá škola 

V 1. – 9. ročníku základní škola v Morkovicích měla ve školním roce 1981-82 ředitele Julia 

Štolfu, zástupkyni Elišku Hýskovou. 

Na škole vyučovali: 

v 1.a třídě Vlasta Kokešová – důchodkyně, 

v 1.b třídě Jarmila Svobodníková – důchodkyně, 

ve 2.a třídě Drahomíra Novosadová – důchodkyně, 

ve 2.b třídě Marie Karlíková, 

ve 3.a třídě Milena Morongová, 

ve 3.b třídě Rostislav Klimt, 

ve 4.a třídě Marie Belková, 

ve 4.b třídě Marie Ledvinová, 

v 5.a třídě Vladimír Bleša, 

v 5.b třídě Ludmila Hanáčková, 

v 5.c třídě Marie Medková, 

v 6.a třídě Oldřich Gejda, 

v 6.b třídě Stanislava Hofmanová, 

v 6.c třídě Jana Pecháčková, 

v 7.a třídě Pavel Michajlovič, 

v 7.b třídě Josef Albrecht, 

v 8.a třídě Zdeněk Janček, 

v 8.b třídě Jarmila Štelcová, 

v 9.a třídě Jaroslav Dostál. 

Bez třídnictví vyučovali Jan Churý, Eva Konečná, Božena Němcová, Bronislava Albrechtová. 

V družině mládeže pracovaly vychovatelky: Anežka Skoupilová, vedoucí vychovatelka, dále 

Marie Klusalová, Milada Dostálová a Milena Krčálová. 

Výchovným poradcem pro volbu povolání byl učitel Oldřich Gejda a jako placená skupinová 

vedoucí Pionýrské organizace pracovala Ilja Slámová. 

Správními a režijními zaměstnanci ve škole byli: Alena Horáková – školnice, topič Alois 

Smažinka, Anežka Křepelková, uklízečky Božena Pátíková, Jaroslava Blažová, Maritta Krejčí, 

Věra Michajlovičová a Pavlína Malá. 

 
předávání občanských průkazů 



Celkem navštěvovalo školu 509 žáků. Ti přicházeli z obvodu Morkovice-Slížany, Počenice, 

Tetětice, Dřínov, Lhota, Pornice, Prasklice a Pačlavice. 

Ve školním roce 1981-82 ukončilo školní docházku celkem 84 žáků. V deváté třídě ukončilo 

docházku 27 žáků, v 8. třídě 52 žáků – ostatní odešli na školy II. cyklu, 5 žáků ukončilo 

docházku v 7 třídě nebo v nižších třídách. 

 

Na školy odešli: 

a. z 9. třídy 12 žáků, a to na střední zemědělské technické školy 3 žáci, na střední 

průmyslové školy 5 žáků, na střední ekonomickou školu 1 žák, na střední pedagogickou 

školu 1 žákyně, na střední zdravotní školu 2 žákyně.  

b. z 8. třídy 17 žáků, a to na gymnázium 6 žáků, na střední zemědělskou technickou školu 2 

žáci, na střední průmyslovou školu 3 žáci, na střední ekonomickou školu 5 žáků, na 

střední zdravotní školu 1 žákyně, na střední odborná učiliště s maturitou 5 žáků.  

Na střední školy nebylo přijato z celkového počtu přihlášených ke zkouškám 4 žáci. 

5 žáků bude pokračovat v docházce do 9. třídy ve školním roce 1982-83 v Kroměříži. 

Ostatní žáci byli přijati do učebních oborů. 

Škola se účastnila aktivně politických akcí na veřejnosti, a to zejména tím, že její žáci pod 

vedením učitelů vystupovali v kulturních programech při veřejných oslavách: Slovenského 

národního povstání, výročí Velké říjnové socialistické revoluce v Rusku, při akcích v měsíci 

československo-sovětského přátelství, při Dnu lidových milicí, při oslavě Mezinárodního dne 

žen, při oslavě Dne učitelů a při oslavách Mezinárodního družstevního dne ve spolupráci se 

základní školou v Litenčicích. Velká pozornost byla věnována dopravní výchově, žáci školy 

absolvovali místní a okrskové kolo dopravní soutěže a postoupili do okresního kola. 

 
dopravní soutěž 

 

V rámci branné výchovy se každoročně uskutečňuje místní kolo Dukelského závodu branné 

všestrannosti. Na závěr roku byla provedena tělovýchovná akademie. 



 
tělovýchovná akademie 

Pionýrská organizace Socialistického svazu mládeže má 27 oddílů, které vede 27 oddílových 

vedoucích se 14 instruktory. Ve skupině je organizováno 446 pionýrů a 45 jisker (pionýrů 

mladšího věku). 

Hlavní motivací práce pionýrské skupiny byla celostátní hra “Za prvními pionýry”. Ve skupině 

se pravidelně každoročně uskutečňují branné hry, například “O partyzánský samopal”, je 

pořádán pravidelně Den lidových milicí, memoriál Květoslava Kolaříka, pionýři se zúčastňují 

soutěží v házené, ve střelbě ze vzduchovky. 

 
Memoriál Květoslava Kolaříka, listopad 1982 



 

Úspěšnou akcí v tomto roce bylo založení “stanice mladých přírodovědců”, kterou vedou 

členové Socialistického svazu mládeže z JZD Morkovice. Celkově lze říci, že činnost pionýrské 

skupiny je na dobré úrovni. Skupina každoročně zasílá příspěvek na Fond solidarity, v letošním 

roce to bylo 1 000 Kčs. Spolu se základní školou organizuje skupina sběr druhotných surovin, 

léčivých rostlin a šípků. Celkem bylo odevzdáno 21 707 kg druhotných surovin, 220,5 kg 

léčivých rostlin, 625 kg šípků a 60 kg pomerančové kůry. V rámci veřejně prospěšné práce 

odpracovali žáci 4 300 hodin na úpravě okolí školy a prostranství v obci. 

 
pracovní vyučování – čištění chodníků na koupališti 

 

Jako vedoucí oddílů pracovalo 12 učitelů, 6 studentů, 6 rodičů. 

Mezi úspěchy školy možno počítat i to, že 55 žáků se v tomto roce naučilo plavat, že družstvo 

školy vyhrálo okresní kolo přírodovědné soutěže Zlatý list. V uměleckých soutěžích práce 

Marcely Vaculíkové Dětský sen byla v soutěži “Děti, mír a umění” poslána do krajského kola, 

Jaroslav Pajgr vyhrál okresní kolo chemické olympiády a v krajském kole se umístil na 2. místě, 

družstvo vyhrálo okresní kolo soutěže mladých historiků. Na škole pracuje i klub mezinárodní 

družby, který si dopisuje se 131 žáky a pionýry ze SSSR a NDR. 

Základní devítiletá škola v Morkovicích má dlouholetou družbu se základní školou v Žitavanech 

v okrese Nitra. V roce 1983 bude oslaveno již 20. výročí založení této družby. Na počátku roku 

navštívili školu zástupci ze Žitavan, domluvilo se při něm setkání učitelských sborů, které se 

uskutečnilo ve dnech 4. – 6. června. Bylo ve Vysokých Tatrách. Žáci 3. a 4. třídy se zúčastnili 

školy v přírodě v Žitavanech, kde ve dvou turnusech pobývalo celkem 64 žáků. Konalo se i 

setkání skupinových rad. Žáci obou škol si dopisují a uskutečňují setkání i o prázdninách. 

Činnost Sdružení rodičů a přátel školy při Základní devítileté škole v Morkovicích řídil výbor v 

čele s Ing. Ladislavem Tesařem. Dále v něm pracovali Ivan Sedlařík, Danuše Vabroušková, 

Marie Gremlicová a jako předsedové komisí Pavel Foltýn, Ivan Sedlařík, Josef Medek, Hana 

Šamánková a Josef Polišenský. Komise pracovala podle plánu, který byl schválen na ustavující 

schůzi. 

 



 
sběr starého papíru 

 

V tomto školním roce pokračovala i výstavba nového učebního pavilonu s deseti třídami. V 

pavilonu se počítá se třemi odbornými učebnami pro fyziku, chemii a přírodopis. Nový pavilon 

bude spojen se stávající budovou spojovací chodbou. Bude vytápěn z kotelny ZDŠ, která se 

rekonstruovala. V roce 1982 byla postavena stavba v hrubém zdivu, s ukončením se počítá v 

roce 1984. 

Rekonstrukce kotelny na větší kapacitu spočívala v instalaci tří kotlů. Kotelna bude sloužit pro 

vytápění budov základní školy i nové budovy mateřské školy, která se rovněž v současné době 

přistavuje. Ta bude zařízena pro 120 dětí. 

 

 

Mateřské školy 

Mateřská škola v Morkovicích měla ve školním roce 181-82 celkem 4 oddělení. V prvním 

oddělení učily Marie Žvátorová a E. Nedbalová 37 dětí, ve 2. oddělení Dáša Judasová, Jana 

Kosmáková a Ilja Churá 35 dětí, ve 3. oddělení Anna Břečková a Marie Polčáková 35 dětí a ve 

4. oddělení Helena Jelínková 20 dětí. Ředitelkou školy je Anna Koudelková. Ve školce je 127 

dětí. 

Ostatními zaměstnanci jsou: školnice Oldřiška Řehová, uklízečka Jana Vymazalová, kuchařka 

Ludmila Závojská, kuchařky Marie Jurová, Emílie Konečná, Milena Malá a Zdeňka Blešová. 

Předsedkyní rodičovského sdružení je Jana Pátíková. 

Škola pořádala během roku besídku k Mezinárodnímu dni žen pro rodiče, 2 besídky pro 

družstevnice a jednu besídku pro důchodce. 

V současné době probíhá stavba nové budovy školky u areálu základní školy. Se stavbou se 

započalo v březnu roku 1981. Stavba se skládá ze dvou pavilonů pro pobyt dětí a z jednoho 

pavilonu pro kuchyň, z garáže a skladů. V podzimním období byla ukončena hrubá stavba, byly 



vyzděny vnitřní příčky, budovy napojeny na vodovod, kanalizaci a elektřinu, byla zčásti 

provedena instalace a v závěru roku byly zastřešeny pavilony. 

K výstavbě se zapojili vedle brigádníků z řad rodičů a občanů také některé společenské 

organizace (lidová myslivecká společnost, chovatelé drobného hospodářského zvířectva, 

zahrádkáři). Z místních podniků nejvíce pomohlo JZD a Pal Magneton Morkovice. 

 

V mateřské škole ve Slížanech je ředitelkou Jaroslava Blešová a jako učitelka zde působí Jindra 

Konečná, která dojíždí ze Zlobic. Školu navštěvuje 32 dětí. Děti se zúčastňují různých oslav na 

veřejnosti, k nimž přispívají různým scénkami, navštěvují památná místa v Morkovicích 

(pomníky padlých, síň revolučních tradic Morkovska), pořádají různé besídky (vánoční, která se 

konala 21. prosince, besídku k MDŽ), 1. července pořádala MŠ ve Slížanech dětský karneval. 

 

 

Zvláštní škola 

Ředitelkou zvláštní školy v Morkovicích je Marta Odehnalová a ve školním roce 1981-82 

vyučovaly na škole Eva Kučerová z Ivanovic a důchodkyně Zdeňka Skaličková z Kroměříže. 

Škola je dvojtřídní a navštěvuje ji 28 žáků. V 1. třídě je 13 žáků, ve 2. třídě 15 žáků. Žáci 

dojíždějí z Počenic, Dřínova, Mořic, Pavlovic, Lhoty, Nezamyslic a Švábenic. V roce 1982 

ukončil školní docházku na škole jeden žák. Žáci školy se zúčastňují veřejných oslav relacemi do 

rozhlasu, účastní se rovněž různých soutěží sportovních. Jsou pro ně pořádány besedy s 

příslušníky SNB nebo Lidových milicí, s pracovníky národního výboru. Patronátními závody 

jsou podnik Zadrev a okresní podnik služeb. 

Lidová škola umění 

Pobočku Lidové školy umění v Kroměříži navštěvovalo v roce 1981-82 celkem 38 žáků. Na 

škole učili: v houslovém oddělení Jindřich Bleša, v klavírním oddělení Zdeněk Švehlák – 

profesor konzervatoře z Kroměříže, Radoslav Šašina a Lenka Urbánková. 

 
MŠ Slížany 



Žáci byli zařazeni takto: 5 žáků v oddělení přípravné hudební výchovy, 16 žáků v houslovém 

oddělení, 17 žáků v klavírním oddělení. Žáci jsou z Morkovic, Pačlavic, Počenic a Prasklic. 

Na veřejnosti se žáci školy představili v závěrečném koncertu a ve vystoupení v mateřské škole. 

Práce pobočky je ředitelstvím Lidové školy umění v Kroměříži hodnocena kladně. 

 
 

 



8. kapitola: Zdravotnictví a veterinární služba 

Okresní ústav národního zdraví v Kroměříži, zdravotní středisko Morkovice 

Zdravotní středisko má dva zdravotní obvody – Morkovice 2 s obvodním lékařem MUDr. 

Kolomanem Petrikowitsem a Morkovice 1 s obvodním lékařem MUDr. Petrem Müllerem. K 

prvnímu obvodu patří obce Počenice, Tetětice, Věžky, Dřínov, Vlčí Doly, Uhřice a Skavsko, k 

obvodu č. 2 pak Pornice, Prasklice, Pačlavice, Lhota a samota Pančocha. 

Ze závodů patří k obvodu č. 1 Pal, kde je Dr. Müller závodním lékařem a ordinuje zde týdně 8 

hodin. K obvodu č. 2 patří závody Zadrev, komunální služby a Lidrukov. Na středisku pracuje 

také dětská lékařka MUDr. Jarmila Vězdová a 3x týdně gynekolog MUDr. Sum. 

K 1. obvodu patří zubní lékařka MUDr. Blešová a k 2. obvodu zubní lékař MUDr. Wolf. 

K zdravotnímu středisku patří i lékárna, kde je magistrou PhMr. Nechvílová. 

Do obvodu 1. obvodního lékaře spadá celkem 3 000 obyvatel. Tento obvodní lékař ošetří za rok 

asi 13 173 pacientů a vykoná kolem 0 088 návštěv. Dále provede asi 1 621 preventivních 

prohlídek. V přepočtu připadá na 1 hodinu ordinace asi kolem 8,9 pacienta, jeden občan navštíví 

lékaře za rok v průměru asi 4,4x. 

Nejčastěji se vyskytujícími se nemocemi jsou nemoci oběhové soustavy a potom novotvary 

(rakovina). 

Veterinární služba 

Zdravotní veterinární středisko Morkovice mělo v roce 1982 toto obsazení: vedoucím střediska 

je MVDr. Bedřich Formánek, dále jsou zde dva veterinární lékaři, a to MVDr. František Fejfar a 

MVDr. Ladislav Suchomel. Veterinární technici jsou na středisku dva, a to František Obdržálek 

a Petr Kůrka. 

Nemoci zvířat. 

U hovězího dobytka se v roce 1982 nevyskytla žádná nákaza ani nakažlivé onemocnění, stejně 

tomu bylo u vepřového dobytka a drůbeže. 

Nejčastěji se vyskytujícím onemocněním u skotu i prasat byla chřipka, u prasat pak sypavka, 

která je v současné době po opatřeních k nápravě a ozdravění chovu v likvidaci. U králíků se 

nejčastěji vyskytuje kokcidióza. Důsledně prováděnou vakcinací králíků proti myxomatóze bylo 

dosaženo velmi uspokojivého stavu v omezení této nemoci, takže se v roce 1982 vůbec 

nevyskytla. 

U divoce žijících zvířat se hodně mluvilo o rozšíření vztekliny. V okrese byla téměř 

zlikvidována, vyskytovala se ojediněle u lišek pouze na Bystřicku. V Morkovicích a ve 

Slížanech nebyl zaznamenán žádný výskyt. 

U záhumenkářů je chováno minimum skotu. Jsou to pouze býci na žír. Tento smluvní výkrm je 

podporován státem a podpora vede k tomu, že se výkrm poněkud zvyšuje. Zvýšil se i stav 

chovaných ovcí u záhumenkářů a chovatelů. Kráva se v Morkovicích-Slížanech u soukromníků 

vůbec nechová. 

9. kapitola: Provozovny Lidového spotřebního družstva Jednota 

V úvodu k této kapitole, kde podáme přehled o obchodní síti a o maloobchodním obratu, nutno 

poznamenat, že v rozmístění provozoven došlo k podstatné změně tím, že 23. srpna 1982 bylo 

otevřeno nově vybudované nákupní středisko na náměstí v Morkovicích. Z dřívějších patnácti 

provozoven zůstalo toliko sedm. 

prodejna č. 62 654 pohostinství Morkovice 

 č. 02 202 pohostinství Slížany 

 č. 70 756 pohostinství Morkovice 

 č. 11 146 potraviny Morkovice 

 č. 41 494 partiová prodejna Morkovice 

 č. 42 468 stavebniny Morkovice 



Maloobchodní obrat je sledován u prodejen do 1.9., od 1.9. v rámci nákupního střediska. 

prodejna č. plán skutečnost % z plánu pracovních sil 

14 001 zelenina 705 000 601 000 85,2 1 

12 029 masna 1 420 000 1 305 000 91,9 2 

12 031 masna 975 000 981 000 100,6 2 

13 103 mlékárna 1 935 000 1 853 000 95,7 4 

11 142 potraviny 1 315 000 1 135 000 86,3 2 

11 146 potraviny 2 065 000 2 123 000 102,8 3 

23 402 obuv 900 000 794 000 88,2 2 

22 411 konfekce 650 000 433 000 66,5 1 

21 414 textil 770 000 786 000 102,1 1 

21 415 textil 570 000 750 000 78,9 1 

41 494 partiové zboží 345 000 469 000 136,0 1 

02 202 potraviny Slížany 1 410 000 1 542 000 109,3 2 

42 468 stavebniny 4 055 000 4 122 000 101,6 2 

Do konce roku splnily prodejny: 

11 142 potraviny 2 985 000 3 226 000 108,1 

41 494 partiové zboží 555 000 702 000 126,5 

02 202 potraviny Slížany 2 160 000 2 250 000 104,2 

42 468 stavebniny 5 210 000 5 366 000 103,0 

Otevřením nákupního střediska se prodej zvýšil. O tom podává svědectví tabulka, která uvádí 

srovnání údajů o prodeji v samostatných prodejnách a v nákupním středisku ze stejnou dobu v 

roce 1981 a 1982. 

sortiment v roce 1981 v roce 1982 index 

maso a uzeniny 1 102 000 1 275 000 115,7 

potraviny 2 063 000 2 756 000 133,6 

odívání 2 320 000 2 665 000 114,8 

průmyslové zboží 2 677 000 2 979 000 111,2 

celkem 8 162 000 9 675 000 118,5 

 

  



10. kapitola: Trestná činnost 

V roce 1982 se občané Morkovic dopustili 4 trestných činů, 3 přečinů a 14 přestupků. Z 

trestných činů byly 2 trestné činy násilného charakteru, 1 trestný čin majetkového charakteru, 1 

trestný čin hospodářského charakteru. Z přečinů byly všechny majetkového charakteru. 

14 přestupků bylo rozděleno následovně: 

7 případů bylo postoupeno komisi ochrany veřejného pořádku, 7 případů bylo řešeno blokovou 

pokutou. 8 ze 14 přestupků bylo spácháno pod vlivem alkoholu. 5 občanů z Morkovic bylo dáno 

do protialkoholní záchytné stanice. 

 

 

11. kapitola: Další statistické údaje 

A. Pálení slivovice v místní palírně probíhalo v době od 5. listopadu 1982 do 24. března 

1983. Za tu dobu se vypálilo celkem 25 000 litrů slivovice. 17 000 litrů 100% alkoholu, 

ze něž platili pěstitelé ovoce celkem 1 496 000 korun.  

B. Výkup ovoce v Morkovicích prováděl pro podnik Zelenina Brno Jan Churý. Bylo 

vykoupeno:  

druh 1982 (q) 1981 (porovnání) 

angrešt 69,03 88,73 

rybíz černý 44,73 57,01 

rybíz červený 86,42 103,72 

třešně 213,93 18,87 

švestky 94,58 2,02 

peckoviny 30,99  

jablka 289,81 59,75 

hrušky 130,73 17,49 

padavky 251,42 137,18 

salát 590 kusů  

okurky 5,90  

česnek 8,01 1,73 

Celková hodnota nakoupené zeleniny představuje částku 450 000 Kčs. 

 

 

12. kapitola: Základní statistické údaje o obci 

Základní údaje o obyvatelstvu. 

K 31. prosinci 1982 žilo v Morkovicích-Slížanech celkem 2 803 obyvatel, z toho v Morkovicích 

2 451 a ve Slížanech 352. 

V Morkovicích se narodilo celkem 46 dětí, z toho 22 chlapců a 24 děvčat, ve Slížanech celkem 6 

dětí, z toho 3 chlapci a 3 děvčata. Celkem se v obou částech obce narodilo 52 dětí, 25 chlapců a 

27 děvčat. 

Za stejnou dobu zemřelo celkem 39 osob, z toho 21 mužů a 18 žen. 

Sňatek uzavřelo v roce 1982 22 občanů z Morkovic a ze Slížan. 

V obci žije 10 občanů cikánské (romské) národnosti. 



  
  

  
pohřeb Josefa Řediny (* 11.10.1932,  + 1.11.1982) 

  
 

 

  
pohřeb Mojmíra Rumla (* 27.2.1906, + 1982) 

 

  



Stavební ruch 

V roce 1982 byla přidělena tato nová čísla: 

704 Vítězslav Koutný 

705 Jiří Skřítek 

706 bytovka PALu 9 bytů 

707 bytovka MNV 9 bytů 

708 bytovka PALu 9 bytů 

709 František Lechner 

710 Vítězslava Zapletalová 

711 Luděk Ohnoutek 

712 Alois Smolka 

713 Miloslav Ivánek 

714 bytovka JZD 6 bytů 

Ve Slížanech nebyly postaveny nové byty. 

 
stavba bytového domu Školní 681 

 


